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Miejski Zakład Komunikacji ogłosił
przetarg na dostawę siedmiu no-
wych, niskopodłogowych tramwajów
dwukierunkowych o długości 24-26
metrów, w tym dwóch przystosowa-
nych do nauki jazdy, łącznie z licen-
cjami i oprogramowaniem oraz
przeprowadzeniem szkoleń perso-
nelu. Nowe tramwaje powinny wyje-
chać na tory za trzy lata. Dodatko-
wo MZK zastrzegło sobie opcję za-
kupu kolejnych dziewięciu
pojazdów.

Wstępnie zakład zamierzał kupić
dziesięć pojazdów, ostatecznie jed-
nak będzie zamawiał siedem pojaz-
dów ze względu na znaczny wzrost
cen w ostatnim roku. W związku z
tym, że MZK kupi mniej tramwajów,
po gorzowskich torach nadal będą
jeździły wysłużone niemieckie ,,Hel-
muty". Jak zapewnia jednak prezes
MZK Roman Maksymiak, w tabo-
rze zostaną jednak tylko dwa takie
tramwaje i mają być wykorzystywa-
ne jedynie w sytuacjach, gdy inne
będą wyłączone z ruchu z powodu
awarii czy napraw po kolizjach.

Drugi przetarg dotyczy zakupu
dziesięciu autobusów elektrycznych

wraz z przeszkoleniem personelu
do ich obsługi.

Zakup tramwajów i autobusów to
kolejny krok Miejskiego Zakładu Ko-
munikacji w unowocześnianiu tabo-
ru. Firma podpisała niedawno umo-
wę na dostawę siedmiu solarisów
elektrycznych wraz z siedmioma
stacjami wolnego ładowania, które
powstaną na terenie MZK przy ulicy
Kostrzyńskiej. Autobusy będą się
różniły od już posiadanych przez
miejskiego przewoźnika ośmiu elek-
tryków dłuższym czasem pracy na
jednym cyklu ładowania. Będą
mogły przejechać 19 godzin, to jest
około 300 kilometrów.

Nowe elektryki pojawią się w Go-
rzowie w pierwszym kwartale 2026
roku. Autobusy, których dotyczy
ogłoszony właśnie przetarg, pojawią
się na gorzowskich ulicach w roku
2027. Spółka planuje ponadto za-
kup przegubowych autobusów 18-
metrowych z napędem wodorowym.
Będą one zastępowały dotychczas
eksploatowane autobusy 15-metro-
we. Zakup planowany jest na 2028
rok. 

MAJA SZANTER

Gorzów kupuje nowoczesny tabor
Po mieście będzie jeździło siedem nowych tramwajów oraz dziesięć autobusów elektrycznych. I to nie koniec zakupów.  
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Ze względu na znaczny wzrost cen tramwajów zamiast dziesięciu na razie zamówimy tylko siedem 



ww    1.05. 
1945 - w Gorzowie odbył się
pierwszy po wojnie mecz piłkar-
ski między kolejarzami a repre-
zentacją Armii Czerwonej, wy-
grany przez Sowietów 2:1;
strzelcem pierwszej i jedynej
polskiej bramki był Stanisław
Maciejewski, najlepszy gorzow-
ski piłkarz lat 40. 
1949 - na terenie „Stilonu” uru-
chomiona została tkalnia jedwa-
biu, która dała początek „Silwa-
nie”, w Roszarni ruszyła pierw-
sza maszyna do produkcji
konopi. 
1984 - debiutujące na murawie
piłkarki TKKF Stilon rozegrały
na stadionie przy ul. Dąbrow-
skiego w obecności 2-3 tys. wi-
dzów swój pierwszy mecz, wy-
grywając z piłkarkami z Eisen-
hüttenstadt 8:2. W meczu po
stronie Stilonu wystąpiły:
Grażyna Błaszczyk, Barbara
Deńca, Alicja Grabowska, Maria
Kwiatkowska, Zenona Jawors-
ka, Renata Kolenda, Barbara
Kwiatkowska, Wiesława Paty-
kiewicz, Dorota Siupka, Ewa
Waryło i Grażyna Wróbel. 
ww    2.05. 
1959 - Gorzów zakupił w Cho-
rzowie 10 fabrycznie nowych
wozów tramwajowych 4N1 i
4ND1. 
3.05. 
1999 - siatkarze Stilonu po raz
pierwszy w swej historii wywal-
czyli brązowy medal mistrzostw
Polski. 
ww    4.05. 
1997 - w rozbitej na ul. Kost-
rzyńskiej w Gorzowie toyocie
śmierć poniosło 5 młodych ludzi
wracających z dyskoteki; dwie
osoby zostały ranne. 
ww    6.05.
1966 - Teatr im. Osterwy wysta-
wił farsę Oscara Wilde’a „Lord
z walizki” w reż. Ireny Górskiej,
gdzie po raz ostatni wystąpił na
scenie Witold Andrzejewski. 
1985 - na Dolinkach uruchomio-
no nową centralę telefoniczną i
urząd pocztowy Gorzów 14 przy
ul. Głowackiego. 
ww    7.05. 
1946 - zarządzeniem ministrów
Administracji Publicznej i Ziem
Odzyskanych została zatwier-
dzona nazwa Gorzów Wielkopol-
ski; wcześniej przez rok funkcjo-
nowała nazwa Gorzów nad
Wartą. 
1967 - w związku z przebudową
mostu na Warcie wstrzymano
komunikację tramwajową na
Zamościu; nigdy już jej nie przy-
wrócono. 
ww    9.05. 
1951 - w Gorzowskich
Zakładach Włókien Sztucznych
wyprodukowano pierwszą szpu-
lę przędzy nylonowej; umiesz-
czono ją w szkatułce, którą dy-
rektor Henryk Ejchart zawiózł
samolotem do Warszawy wraz
meldunkiem załogi o gotowości
fabryki. 
ww    11.05. 
2011 - upadający GKP oddał
walkowerem trzeci mecz w I li-
dze, skutkujący degradacją klu-
bu. 

KALENDARIUM
Maj 2025

� 2 Maj 2025 r.MIJA DZIEŃ

Redaktor naczelny: Robert Borowy
Zespół redakcyjny: Renata Ochwat, Maja Szanter,
Dorota Waldmann, Przemysław Dygas, Robert
Trębowicz, Ryszard Waldun, Paweł Kamrad, 

Bogusław Sacharczuk i Jerzy Zysnarski.
Skład: Marcin Klimczak – www.starparts.pl
Druk: Polskapresse sp. z o.o.
Drukarnia Poznań, ul. Malwowa 158

Wydawca: Metalplast-Meblopol Zofia Wiernicka
Garbary 9, 66-400 Gorzów Wlkp. 
tel. 724 555 549

Poglądy autorów tekstów, w tym piszących felietony i blogi na portalu oraz w gazecie echogorzowa.pl, nie zawsze są tożsame z poglądami redakcji echogorzowa.pl. 
Każde przesłanie wiadomości do redakcji echogorzowa.pl, czy to w formie elektronicznej czy papierowej, jest równoznaczne z wyrażaniem zgody na przetwarzanie danych osobowych.

Redakcja - ISSN 2956-9338
ul. Garbary 9, 66-400 Gorzów Wlkp., tel. 724 440 444 
redakcja@echogorzowa.pl

Ogólnopolski konkurs kuli-
narny ,,Bitwa na drobiowe
smaki” odby³ siê ju¿ po raz
czwarty. Zanim dru¿yny do-
tar³y do fina³u i walki o pu-
char w Warszawie, musia³y
przejœæ rundy eliminacyjne.
Gorzowska dru¿yna przesz³a
tak¹ w Poznaniu na
pocz¹tku stycznia, zajmuj¹c
w stolicy Wielkopolski pierw-
sze miejsce (dru¿yna
ch³opców) oraz trzecie
(dru¿yna dziewcz¹t).

Fina³ odby³ siê w Warsza-
wie w Instytucie Kulinarnym
Transgourmet. Na starcie
konkursu bra³o w nim udzia³
180 dru¿yn, do fina³u przy-
st¹pi³o 16 najlepszych w kra-
ju ekip, do drugiego dnia
zmagañ dosta³o siê ju¿ tylko
osiem. Jak mówi Kamil
Tu¿nik, szef kuchni, nauczy-

ciel w Zespole Szkó³ Gastro-
nomicznych w Gorzowie
oraz opiekun konkursowi-
czów, gorzowska szko³a jest
jedn¹ z nielicznych w kraju,
gdzie do pó³fina³u i fina³u do-
sta³y siê obie dru¿yny -
dziewcz¹t i ch³opców.

Jak informuje K. Tu¿nik, ze-
spo³y mia³y do przygotowania
przystawkê, zupê i danie
g³ówne, oczywiœcie na bazie
kurczaka. Najciê¿szy by³ drugi
dzieñ fina³u, poniewa¿ uczest-
nicy otrzymali jako produkty
bazowe zielony szparag, dziki

broku³, ser pleœniowy, gruszkê,
tuszkê z kurczaka, dodatkowo
200 z³otych na dobór sk³adni-
ków wedle uznania, 10 minut
na zastanowienie oraz trzy go-
dziny na wykonanie. Jury
przygotowa³o ponadto zawod-
nikom ,,niespodziankê” - do
dania mieli do³¹czyæ tak¿e kre-
wetki. 

- By³a zagwozdka, jak to
po³¹czyæ. Wszyscy poszli bez-
piecznym torem, obsma¿aj¹c
krewetki, natomiast nasi pano-
wie poszli niesztampowo i je
zblendowali, dodaj¹c do trzy-
warstwowego miêsa - opowia-
da K. Tu¿nik. - Fajne po³¹cze-
nie, bo trzeba pamiêtaæ, ¿e na
konkursach sêdziowie k³ad¹
nacisk na wszystko - oryginal-
noœæ, pomys³owoœæ, niesztam-
powoœæ, wygl¹d, detale, na
przyk³ad czy na talerzu nie ma

odcisków palców, czy jest
gor¹cy. I punkty albo tu ucie-
kaj¹, albo siê dodaj¹ - wylicza
gorzowski szef kuchni.

W klasyfikacji koñcowej go-
rzowska dru¿yna mêska w
sk³adzie: B³a¿ej Zieliñski
oraz Dawid Oœwiêcimski
zajê³a trzecie miejsce, nato-
miast Jagoda Jankowska i
Weronika Kopa³a otrzyma³y
wyró¿nienie. Wszyscy s¹
uczniami klas czwartych i
maturê zdaj¹ za rok.

- To, ¿e nasze dru¿yny za-
sz³y tak daleko, to du¿y suk-
ces - mówi K. Tu¿nik. - Dziêki
udzia³owi w takiej rywalizacji
uczniowie rozwijaj¹ talent ga-
stronomiczny, poznaj¹ nowo-
czesne techniki, szefów kuch-
ni, nabywaj¹ niezbêdnych
doœwiadczeñ - koñczy.

MAJA SZANTER

Są wśród najlepszych w Polsce!
W ogólnopolskim konkursie kulinarnym ,,Bitwa na drobiowe smaki” uczniowie gorzowskiego Zespo³u Szkó³
Gastronomicznych znaleŸli siê w trójce najlepszych dru¿yn w kraju.

Dawid Oświęcimski (z lewej) i Błażej Zieliński najpierw wygrali
eliminacje w Poznaniu, potem w finale zajęli trzecie miejsce
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Po d³ugiej procedurze przed
Krajow¹ Izb¹ Odwo³awcz¹
spó³ka Gorzowskie Inwesty-
cje Miejskie zawar³a umowy
na pe³nienie funkcji In¿yniera
Kontraktu z firm¹ Komplet In-
west Granops Pra¿anowski w
ramach zadania inwestycyj-
nego „Rozwój terenów inwe-
stycyjnych w Gorzowie Wiel-
kopolskim poprzez rozbu-
dowê uk³adu
komunikacyjnego pó³nocnej
czêœci miasta.” Umowy do-
tycz¹ zadania czêœciowego
nr 1 (ul. Mironicka) oraz za-
dania czêœciowego nr 2
(Pó³nocna Obwodnica Go-
rzowa Wlkp.). Zwa¿ywszy na
strategiczne znaczenie tej in-
westycji dla Gorzowa, wybór

In¿yniera Kontraktu by³ jej
kluczowym elementem.

Zgodnie z zawartymi umo-
wami do obowi¹zków
In¿yniera Kontraktu nale¿y

m.in.: egzekwowanie jakoœci
i terminowoœci prac projekto-
wych oraz nadzorowanych
robót budowlanych, prowa-
dzonych zgodnie z doku-

mentacj¹ projektow¹ (w tym
projektem budowlanym, spe-
cyfikacj¹ techniczn¹ i sztuk¹
budowlan¹). Na ka¿dym eta-
pie trwania zadania In¿ynier
Kontraktu zapewni personel
niezbêdny do realizacji przed-
miotu zamówienia, w tym miê-
dzy innymi: inspektorów nad-
zoru bran¿y drogowej, sanitar-
nej, elektrycznej, mostowej,
weryfikatorów dokumentacji
projektowej poszczególnych
bran¿, inspektorów nadzoru
ds. zieleni, specjalistów ds.
rozliczeñ oraz prawników.

Dla powy¿szego zadania
Gorzowskie Inwestycje Miej-
skie zawar³y umowê z firm¹
BUDIMEX SA. Inwestycja
realizowana jest w trybie „za-

projektuj i wybuduj”. Wyko-
nawca jest na wczesnym
etapie prac projektowych.
Przedmiotem inwestycji jest
budowa i modernizacja infra-
struktury zapewniaj¹cej
uzbrojenie terenów inwesty-
cyjnych w sieci m.in.: wodo-
ci¹gow¹, kanalizacyjn¹,
oœwietleniow¹ i odwodnie-
niow¹, a tak¿e budowa infra-
struktury drogowej w rejonie
skrzy¿owania ulic Mironickiej
z Myœliborsk¹. W ramach za-
dania planowana jest rów-
nie¿ budowa odcinka drogi
Pó³nocnej Obwodnicy miasta
(od ul. Kazimierza Wielkiego
do ul. Myœliborskiej).

GORZOWSKIE INWESTYCJE
MIEJSKIE

Z opóźnieniem, ale podpisy zostały złożone
Strategiczna inwestycja Miasta ma ju¿ In¿yniera Kontraktu!

Zważywszy na znaczenie tej inwestycji, wybór Inżyniera
Kontraktu był jej kluczowym elementem
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To oczywiœcie powoduje, ¿e
kierowcy musz¹ z jeszcze
wiêksz¹ koncentracj¹ poru-
szaæ siê po drogach, by nie do-
sz³o do niebezpiecznej sytua-
cji. U¿ytkownicy jednoœladów
tak¿e maj¹ swoje obowi¹zki.

Swój akcent zwi¹zany z
rozpoczêciem sezonu mieli
ju¿ motocykliœci. Teraz przy-
sz³a pora na rowerzystów,
którzy w ostatni¹ sobotê

kwietnia licznie pojawili siê w
Parku Górczyñskim. To
w³aœnie tam rozpoczyna³a
siê trasa Balonowej Masy
Rowerowej. Gorzowscy poli-
cjanci ruchu drogowego, jak
ka¿dego roku, zabezpieczali
przejazd przez miasto. Nie
odnotowano ¿adnych nie-
bezpiecznych sytuacji.

To doskona³y moment do te-
go, by przygotowaæ swój jed-

noœlad do sezonu. Choæ nie
jest on tak wymagaj¹cy jak sa-
mochód czy motocykl, to na-
le¿y sprawdziæ w jakim stanie
s¹ opony czy hamulce. Skon-
trolujmy elementy odblaskowe i
oœwietlenie. Warto tak¿e pamiê-
taæ o ochronie na g³owê. Kaski
nie s¹ wymagane przepisami
prawa, ale s¹ polecane, bo
zdecydowanie poprawiaj¹ bez-
pieczeñstwo. Pamiêtajmy

tak¿e, ¿e rowerzystê mo¿na
zauwa¿yæ z wiêkszej
odleg³oœci, kiedy ma na sobie
kamizelkê odblaskow¹. Dobrze
jest siê w ni¹ wyposa¿yæ.

Od 2022 roku na drogach
Gorzowa i powiatu nie zgin¹³
¿aden rowerzysta. Zdarza³y
siê jednak wypadki czy na-
wet kolizje, w których do tra-
gedii brakowa³o niewiele. W
latach 2022-24 dosz³o do 24

wypadków, w których ran-
nych zosta³o 23 rowerzys-
tów. Ponadto mieliœmy w tym
czasie 160 kolizji.

Pamiêtajmy, ¿e to nie
szczêœcie powinno decydo-
waæ o ¿yciu. Zachowajmy
wiêc zdrowy rozs¹dek i kon-
centracjê, by rowerzyœci ten
sezon zakoñczyli bez nie-
bezpiecznych zdarzeñ.

KMP W GORZOWIE

Zadbajmy o bezpieczny sezon
Swój sezon rozpoczêli niedawno motocykliœci, teraz rowerzyœci - coraz wiêcej jednoœladów pojawia siê na ulicach.



ww    12.05. 
1974 - Gorzów był po raz pierw-
szy miastem etapowym XXVII
Wyścigu Pokoju z Warszawy
przez Berlin do Pragi. Tego dnia
rozegrano dwa etapy: 5 etap
jazdy na czas z Międzyrzecza do
Gorzowa (48,5 km) wygrał Dieter
Gonschorek, a meta znajdowała
się na stadionie żużlowym przy
ul. Śląskiej. Tego samego dnia
kolarze wystartowali do 6. etapu
do Szczecina (106 km), który wy-
grał Stanisław Szozda. Był to już
czwarty „Wyścig Pokoju”, który
przejeżdżał przez Gorzów. 
ww    13.05.
1945 - z okazji zakończenia woj-
ny w teatrze odbył się koncert
międzynarodowej orkiestry Jor-
dana Gawriloffa.
ww    14.05. 
1945 - w Gorzowie powstał Ko-
lejarski Klub Sportowy, później
znany jako „Kolejarz”, następ-
nie KKS „Warta”.
ww    15.05. 
1997 - o godz. 11.00 zakończyła
się 14-godzinna burza nad Go-
rzowem, w czasie której na
miasto spadło 70 litrów wody na
1 m kw. Tego dnia Gorzów goś-
cił prezydenta Aleksandra
Kwaśniewskiego. 
ww    16.05. 
2007 - Rada Miejska nadała ty-
tuły honorowego obywatela Go-
rzowa Ryszardowi Kaczorow-
skiemu, b. prezydentowi RP na
Wychodźstwie oraz ks. Witoldo-
wi Andrzejewskiemu i  Edwardo-
wi Dębickiemu. 
ww    17.05. 
1993 - Gorzów uzyskał w pełni za-
utomatyzowaną łączność telefo-
niczną z krajem i całym światem.
2001 - rozpoczęła się akcja opry-
sków przeciw meszkom i koma-
rom; pierwsze tego typu przed-
sięwzięcie w historii miasta. 
ww    18.05. 
1994 - 18 biegaczy z gorzow-
skiego klubu im. Malinowskiego
dobiegło na Monte Cassino w
rocznicę zdobycia; start do bie-
gu nastąpił 22.04. w Gorzowie. 
2007 - uruchomiona została fon-
tanna w Parku Górczyńskim. 
2011 - otwarte zostało Centrum
Edukacji Artystycznej - Filhar-
monia Gorzowa. 
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- Jaki by³ odbiór filmu
„Wojowie, Chimery i Syre-
ny. Rzeszewski”?

- Bardzo dobry. Du¿o osób
pojawi³o siê na premierze fil-
mu w Miejskim Oœrodku
Sztuki. Zainteresowanie by³o
tak du¿e, ¿e trzeba by³o zor-
ganizowaæ dodatkowy pokaz.
Spotka³am siê z licznymi
g³osami ze strony mieszkañ-
ców, ¿e wczeœniej nie znali
sylwetki Mieczys³awa Rze-
szewskiego i w³aœnie dziêki
filmowi poznali. Dobry odbiór
filmu by³ równie¿ po stronie
m³odzie¿y, a przyznam siê,
¿e ich opinii obawia³am siê
najbardziej. Cieszê siê,  ¿e

dziêki temu projektowi zain-
spirowa³am m³odych ludzi do

poszukiwañ œladów pana
Rzeszewskiego, bo z takimi

g³osami siê spotka³am.
- Co kryje siê pod nazw¹

„Landsberczanka”?
- Jest to krótkometra¿owy

film animowany, który jest
stworzony metod¹ wycinan-
kow¹, inspirowany archiwal-
nymi zdjêciami oraz pocztów-
kami Landsberga nad Wart¹
z lat 1900 - 1910. Przez film
prowadzi nas narratorka Mar-
ta - tytu³owa Landsberczan-
ka, która opowiada o Lan-
dsbergu. W filmie mo¿na zo-
baczyæ ulicê Sikorskiego,
sklep z kapeluszami, kamie-
nice, dzieñ targowy, tramwaje
Helios, fontannê Paukscha,
ró¿ne parki i wiele, wiele in-

nych atrakcyjnych miejsc.
Narracja Landsberczanki
przerywana jest historyczny-
mi ciekawostkami.
- Jaka jest idea filmu?
- Pomys³ zrodzi³ siê przede

wszystkim z moich zaintere-
sowañ Landsbergiem, który
urzek³ mnie swoj¹ architek-
tur¹ oraz klimatem. Przede
wszystkim ten film chcê skie-
rowaæ do m³odzie¿y, st¹d te¿
zawartych jest tam wiele cie-
kawostek historycznych. Za-
mierzam pokazywaæ go w
szko³ach, aby m³odzi ludzie
poznali historiê naszego
miasta.   

DOROTA WALDMANN

Urzekła mnie wspaniała architektura i klimat miasta
Trzy pytania do Dominiki Muniak, re¿yserki filmu „Landsberczanka”

- Niedawno zapowiedzia³a
pani rozpoczêcie nowej ak-
cji „Offline jest ciekawiej”.
Na czym ma ona polegaæ?

- Poprzez tê inicjatywê
chcemy zaszczepiæ wœród
m³odych mieszkañców Go-
rzowa chêæ spotykania siê z
przyjació³mi, znajomymi nie
na czatach internetowych, ale
w realu, choæby w naszej Are-
nie Gorzów na ciekawych wy-
darzeniach sportowo-kultural-
nych. Niestety, ale w dobie
cyfryzacji wiêkszoœæ z nas
zamyka siê w domach i szuka
kontaktu poprzez media
spo³ecznoœciowe i ró¿nego
rodzaju komunikatory. Oczy-
wiœcie za³atwianie ró¿nych
spraw ,,online’’ jest ³atwe i
przyjemne, ale jeszcze przy-
jemniejsze jest wspólne
spêdzanie czasu, wspólne
dzielenie siê pasjami i dlate-
go zapraszamy do nas.
- Do nas, czyli do Areny

Gorzów, ale w³aœnie sezon

na wiêkszoœæ wydarzeñ siê
zakoñczy³. Czy oznacza to,
¿e akcja dopiero siê roz-
krêca?

- Termin og³oszenia naszej
akcji nie jest przypadkowy.
Przez najbli¿sze miesi¹ce

bêdziemy o tym sporo mówiæ,
w przestrzeni publicznej
bêdzie widoczna nasza za-
jawka multimedialna, za-
chêcaj¹ca do odwiedzania
Areny Gorzów i liczê, ¿e z po-
cz¹tkiem kolejnego roku

szkolnego gorzowska m³o-
dzie¿ bêdzie ju¿ przekonana
do naszej propozycji. Zw³asz-
cza, ¿e przygotowywana je-
sienna oferta bêdzie przewi-
dywa³a równie¿ ciekawe wy-
darzenia dla m³odych
mieszkañców Gorzowa i re-
gionu. Chc¹c przyci¹gn¹æ
m³odych ludzi musimy przy-
gotowaæ specjalnie ukierun-
kowane w ich stronê propozy-
cje.
- Wiadomo, ¿e najwiêkszy

potencja³ jest w sporcie.
Czy rozmawialiœcie z kluba-
mi, ¿eby od nowego sezonu
stworzy³y ciekawy program
zachêt dla m³odzie¿y, aby
czêœciej odwiedza³a Arenê
Gorzów podczas meczów
siatkarzy, koszykarek czy
pi³karzy rêcznych, bo liczy-
my, ¿e szczypiorniœci Stali
powróc¹ do Areny Go-
rzów?

- Pozyskiwanie m³odzie¿y
powinno pójœæ w wielu kie-

runkach i zapewne przepra-
cujemy z klubami wszystkie
mo¿liwe elementy, zw³aszcza
¿e wspó³praca z nimi uk³ada
nam siê bardzo dobrze.
Wszyscy mamy wspólny cel,
tym celem jest, ¿eby nasz
obiekt ¿y³ podczas ka¿dego
wydarzenia sportowego. Ce-
lem jest równie¿ to, ¿eby
podczas wszystkich meczów
na trybunach zasiada³
ka¿dorazowo komplet pub-
licznoœci. A co do pi³ki
rêcznej, to ona nas nie
opuœci³a. Zespó³ nadal u nas
trenuje, natomiast organizo-
wanie meczów w Arenie Go-
rzów wi¹¿e siê z okreœlony-
mi kosztami. Dlatego liczy-
my, ¿e po uporz¹dkowaniu
wszystkich spraw organiza-
cyjno-finansowych szczy-
piorniœci Stali bêd¹ u nas nie
tylko trenowaæ, ale tak¿e
rozgrywaæ mistrzowskie
spotkania.

RB

Termin ogłoszenia naszej akcji nie jest przypadkowy
Trzy pytania do Agaty Dusiñskiej, prezesa CSR S³owianka i Areny Gorzów

- Pozyskiwanie młodzieży powinno pójść w wielu kierunkach
- uważa prezes Agata Dusińska
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- Cieszę się,  że zainspirowałam młodych ludzi do poszuki-
wań śladów - mówi Dominika Muniak
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� 4 Maj 2025 r.FELIETONY

ww    19.05.
1945 r-  „Głos Wielkopolski”
poinformował, iż miasto Lan-
dsberg ma się nazywać Gorzów
nad Wartą.
ww    20.05. 
1989 - Zenon Jaskuła (Orlęta
Gorzów) zajął III miejsce w za-
kończonym w Pradze XLII Wy-
ścigu Pokoju, plasując się za
Uwe Amplerem i Olafem Jentzs-
chem. 
ww    21.05. 
2005 - zabytkowy lodołamacz
„Kuna” wypłynął w pierwszy po
remoncie rejs do Santoka.
ww    23.05. 
1997 - przy ul. Jagiellończyka
otwarto nowoczesny urząd po-
cztowy. 
2003 - oddano do użytku nową
ul. Kasprzaka, od ronda do gra-
nic miasta. 
ww    25.05.
1985 - tłumy kibiców i sympaty-
ków przybyły do amfiteatru, by
powitać triumfatora 38. Wyści-
gu Pokoju Lecha Piaseckiego,
który w ciągu kilku dni stał się
bohaterem narodowym. 
ww    26.05. 
1979 - Jan Świderski, grając ro-
lę Cześnika w „Zemście”, roz-
począł występy gościnne w go-
rzowskim teatrze.
ww    27.05. 
1990 - odbyły się pierwsze wy-
bory do Rady Miasta 
1990 - gorzowski żużlowiec Je-
rzy Rembas pożegnał się z to-
rem. 
ww    28.05.
1945 - ślusarz Stanisław
Smużny (1920-1993) otrzymał
zezwolenie na uruchomienie
warsztatu ślusarskiego przy ul.
Łazienki 5-6; był to pierwszy po
wojnie warsztat ślusarski w
mieście.
ww    29.05.
1350 - z powodu niedawno doz-
nanego pożaru Gorzowa, który
spowodował duże straty, znisz-
czenie i opuszczenie miasta,
margrabia Ludwik Starszy zwol-
nił miasto na 5 lat z wszelkich
służb, powinności i danin, by
szybciej można było naprawić
bramy, wały i umocnienia oraz
przezwyciężyć nędzę, w którą
miasto skutkiem pożaru popadło.
ww    30.05. 
1976 - odbyło się zebranie
założycielskie Korespondencyj-
nego Klubu Młodych Pisarzy w
Gorzowie, przewodniczącym
klubu został Kazimierz Furman. 
1994 - w Gorzowie odbyła się
uroczystość, w czasie której ty-
tułami „Sprawiedliwych wśród
narodów świata” uhonorowani
zostali: Zofia i Piotr Czerniako-
wscy i ich córka Lechosława
Ostrowska, Michał Czuba, Da-
nuta Czubek, Anna i Jan Kowal-
czykowie, Weronika Kowalska i
jej córka Maria Wolfram, Janina
i Julian Rostkowscy i ich córka
Michalina Sołowiej. 
ww    31.05. 
1997 r. - rozpoczęła się piąta,
11-dniowa oficjalna piel-
grzymka Jana Pawła II do Pol-
ski, w trakcie której odwiedził
m.in. Gorzów. JZ

KALENDARIUM
Maj 2025

Od lat pl¹czê siê po
ró¿nych pograniczach.
Uwa¿am, ¿e to najciekawsze
tereny, bo wszystko jest
p³ynne, widaæ ró¿ne wp³ywy.
Warstwy historii siê mocno
zaznaczaj¹. Ale pl¹czê siê
te¿ i dlatego, ¿e uwielbiam
patrzeæ, jak tam siê dba o
swoje. Mam na myœli to, ¿e
jeœli w jakiejœ ma³ej dziurce
coœ siê kiedyœ wydarzy³o,
ktoœ siê choæby tylko urodzi³,
to w³aœnie ten fakt siê pod-
kreœla, eksploruje, zazna-
cza, stawia siê na to, przy-
ci¹ga i próbuje zatrzymaæ
tych ewentualnych turystów.

Mam na myœli tak¿e i to, ¿e
bezmyœlnie, w imiê czyichœ
fantazmatów nie niszczy siê
tego, co stanowi o
odrêbnoœci. Dla przyk³adu -
nie niszczy siê starych dróg
w obrêbie historycznych cen-
trów miast o proweniencji
œredniowiecznej. Bo bruk
czy kostka to wartoœæ. I jeœli
ktoœ chce mieszkaæ w cen-
trum, to siê zwyczajnie zga-
dza na takie utrudnienie mu
¿ycia. Przyk³ady? Proszê
bardzo. Œwiadomie pomijam
wielkie miasta jak Berlin,
Praga czy Drezno. Wystar-
czy zajrzeæ choæby do Bad
Freienwalde - zupe³nie nie-
daleko od nas, aby przejœæ
siê stromymi uliczkami w kie-
runku pa³acu - kocie ³by a¿
mi³o. Autka je¿d¿¹, lokalsi
nie narzekaj¹, bo wiedz¹, ¿e
z ich narzekania nic nie

bêdzie. Dalej - niech bêdzie
Eberswalde - tu wst¹¿ka as-
faltu wije siê przez miasto -
przejazd jakby tranzytowy -
ale ju¿ uliczki odchodz¹ce w
g³¹b starego miasta - bruki i
kostka z XIX wieku. Frank-
furt nad Odr¹ - dok³adnie to
samo. Poczdam - królewskie
miasto przysypane zabytka-
mi - szlak przy plantach -
bruk oczywiœcie. Freiberg -
jedna ze stolic górniczych re-
gionów Saksonii - bajka, ja-
kich ma³o. Quedlinburg, Go-
slar, Wernigerode - zreszt¹
wymieniaæ mo¿na bez
koñca. 

Spójrzmy na Czechy - ba-
jeczne miasteczko Krumlow
- kto nie by³, to w te dyrdy
powinien pojechaæ, bo tam
jest wszystko zachowane w
stanie absolutnie piêknym.
Wszystko, ca³a miejska sub-

stancja, choæ jak siê patrzy
na zdjêcia choæby z lat 80.
minionego wieku, to widaæ
ciemne, zapuszczone i po-
zbawione ¿ycia miasto. I
owszem, byli tacy, jak niektó-
rzy miejscy urzêdnicy w Go-
rzowie, którym siê wyda-
wa³o, ¿e jak wy³o¿¹ wszystko
bia³ym kamieniem, a domy
wyburz¹ i nastawiaj¹ bloków
w typie tych, co powsta³y
przy Drzyma³y, to bêdzie
przepiêknie. Na szczêœcie
ktoœ tych „pomys³odawców”
przytrzyma³. WeŸmy dalej -
niech bêdzie Tabor, niech
bêdzie Kutna Hora, niech
bêd¹ Czeskie Budziejowice,
Litomierzyce, niech bêdzie
O³omuniec, niech bêdzie
Brno…te¿ wymieniaæ mo¿na
bez koñca….

Na chwilê wróæmy jeszcze
do Niemiec i do malutkiego

Radeburga pod Dreznem,
miasta, które znane jest z te-
go, ¿e tu siê zje¿d¿a z auto-
strady w drodze do Miœni.
Tylko naprawdê nieliczni
wiedz¹, ¿e w tym niewielkim
miasteczku urodzi³ siê zna-
komity rysownik Heinrich Zil-
le. A ci, którzy do niego
wjad¹ na kawkê czy cias-
teczko, mog¹ siê o nim do-
wiedzieæ w³aœnie za spraw¹
choæby murali. Po miastecz-
ku mo¿na pochodziæ w³aœnie
jego œladami. No i zwyczaj-
nie siê zainteresowaæ, kto to
zacz by³.

Takie w³aœnie nieoczywiste
tropy, stawianie na swoje w
niemieckich i czeskich mias-
tach i miasteczkach jest
mnóstwo. I wcale nie chodzi
o to, ¿e gdzieœ tam urodzi³
siê wielki poeta Gotthold Ep-
hraim Lessing, a gdzieœ tam
na Hradeczku mia³ swoj¹
chatê Vaclav Havel. Chodzi
o to, ¿e to jest sposób na
podkreœlenie odrêbnoœci,
ciekawoœci miejsca, ludzi. A
jak do tego dodaæ jeszcze
odrestaurowane kamienice,
kawiarnie, kawiarenki i inne
hospodki, to zwyczajnie robi
siê piêknie i cz³owiekowi
chce siê jechaæ i odkrywaæ.

Mo¿na? Mo¿na. Trzeba tyl-
ko chcieæ. Trzeba pojechaæ
gdzieœ, popatrzeæ, pomyœleæ
i zastanowiæ siê, jak mo¿na
te wzorce prze³o¿yæ na na-
sze. 

Du¿o z³ego siê sta³o w
mieœcie, komuœ chyba moc-
no zale¿a³o, aby i tak nie-
piêkny po ruskich pocho-
dach Gorzów sta³ siê zwy-
czajnie szpetny i bez wyrazu
z zapaækanymi chodnikami,
których ju¿ zwyczajnie siê
nie da doczyœciæ, z martwym
centrum, po którym od 17.00
to ju¿ tylko wiatr hula. 

A przecie¿ mamy i my ma-
lusie skraweczki, które
mog¹ zachwyciæ - choæby
skwerki nad K³odawk¹. Tyle
tylko, ¿e zmursza³e ³awki
wcale nie zachêcaj¹ do od-
poczynku. Mamy swoich lo-
kalnych bohaterów, posta-
wiliœmy im pomniczki i
rzeŸby. Wykorzystajmy to
szerzej.

Szczêœciem, dooko³a Go-
rzowa jest mnóstwo fajnych
terenów - wystarczy wyje-
chaæ z tego rozpaczliwie
zniszczonego miasta i po kil-
kunastu minutach ju¿ mo¿na
oczy cieszyæ. 

Wydaje siê w mieœcie
olbrzymie pieni¹dze na
ró¿ne cele - nikt za bardzo
nie wie, na jakie, zamiast za-
stanowiæ siê i opracowaæ
rzeczywisty plan naprawy.
Tylko przypomnê, gdyby tak
wyremontowaæ Nowe Mias-
to, Zawarcie, to mielibyœmy
coœ na kszta³t Prenzlauer
Bergu. I ka¿dy chcia³by
wyjœæ, po³aziæ, przysi¹œæ
gdzieœ na kawkê.

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

Niby nic, a robi klimat i to jaki. Trzeba tylko chcieć
Malutkie miasteczko, mało kto tam zagląda, bo niby nie ma po co, ale jak już tam się wdepnie, to… No właśnie.

U naszych południowych sąsiadów w Czechach normą są
takie ładne miejsca. Gorzów ma potencjał, gorzej z działaniem
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Dobre i to. W ruch posz³y
miot³y, Kärchery oraz inne
ustrojstwa szoruj¹ce. Nawet
nadwarciañski Janusz wy-
pra³ gacie oraz bazarow¹
czapeczkê. O chiñskich
klapkach nie wspominaj¹c. 

Deptakowi przy ulicy Sikor-
skiego czy chodnikom przy
Chrobrego mog³oby pomóc
jedynie czyszczenie napal-
mem. Jasny beton jak g¹bka
poch³ania wszelkie zanie-
czyszczenia. Podobnie jak
Gra¿yna na promocyjnych
³owach w Biedronce. Co
wch³onie, to nie odda. Nie
straszne mu szorowanie.
Geniuszowi z miejskiego ra-
tusza, który akceptowa³ pro-
jekt, powinno siê wystawiæ

karny le¿ak obok Janusza.
W dni najwiêkszych upa³ów,

by przemyœla³ swoje dzie³o.
Tudzie¿ w³o¿yæ do pieca na

trzy zdrowaœki, jak na kar-
tach noweli „Antek”
Boles³awa Prusa. Jak siê
wypoci, to mo¿e na przy-
sz³oœæ zm¹drzeje, a my
wiêcej gniotów w przestrzeni
miejskiej nie ujrzymy.

Robotnicy budowlani nie-
dawno zakoñczyli kolejn¹,
byæ mo¿e 99. edycjê uzu-
pe³niania ubytków w cen-
tralnym deptaku miejskim.
Ca³oœæ zaczyna przypomi-
naæ uzêbienie pacjenta le-
czonego na Narodowy Fun-
dusz Zdrowia. Tu jakiœ gra-
nitowy amalgamat z
drobnej kostki, tam brunat-
ne osady. Czasem coœ siê
rusza, jak przy szkorbucie.
Zap³aciliœmy grube miliony

za coœ, co w dobrym stanie
nie wytrzyma³o nawet de-
kady. Urzêdnicy z pasj¹
przepalaj¹ œrodki publicz-
ne. Nie ponosz¹ przy tym
praktycznie ¿adnej odpo-
wiedzialnoœci. Decyzje po-
dejmowane jakby w stanie
pomrocznoœci umys³owej.
Podatnicy ponarzekaj¹, ale
pensje zap³ac¹. Chwilo
trwaj.

Jedyna dobra wiadomoœæ
to fakt, i¿ wiosna rozgoœci³a
siê na dobre. Zieleñ drzew
skutecznie zamaskuje go-
rzowsk¹ bylejakoœæ. Oby
zielonych wysp na naszej
betonowej pustyni by³o jak
najwiêcej.

ROBERT TRÊBOWICZ

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Całość niczym uzębienie pacjenta leczonego na NFZ
W grodzie nad Wartą i Kłodawką nastał czas wiosennych porządków. Niestety, nie tych mentalnych w miejskiej stajni
Augiasza przy ulicy Sikorskiego, a jedynie wizualnych.  

● czytaj na www.echogorzowa.pl – codziennie nowe informacje, opinie, komentarze ●

Stan choćby widocznego na zdjęciu chodnika przy ul.
Chrobrego pokazuje, jak miejscy urzędnicy z pasją przepa-
lają środki publiczne
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Wprawdzie z okien prezy-
denckiego gabinetu widaæ
ulicê Sikorskiego, ale do
s³u¿bowego auta szef miasta
wsiada na parkingu we-
wnêtrznym urzêdu, a
stamt¹d obiekt dawnego ra-
tusza widaæ w ca³ej oka-
za³oœci. W ,,lepszej” sytuacji
jest przewodnicz¹cy Rady
Miasta, który z okien swoje-
go gabinetu mo¿e ,,podzi-
wiaæ” popolicyjny gmach
ka¿dego dnia. Ogl¹daj¹ go
te¿ wszyscy radni, kiedy wy-
siadaj¹ z aut id¹c na obrady
sesji Rady Miasta. O gmach,
co zrozumia³e, pyta tak¿e w
jednej ze swoich interpelacji
radny Jerzy Synowiec, roz-
szerzaj¹c pytanie o inne za-
niedbane miejsca przy ulicy
Obotryckiej  i Herberta.

Pałacu tu nie będzie

Zatem po kolei - na pierw-
szy ogieñ niszczej¹cy budy-
nek ratusza. Tak naprawdê s¹
tu dwa budynki, oba po
po³¹czeniu wykorzystywa³a póŸ-
niej policja. Ratusz przy Obot-
ryckiej 16 powsta³ w 1924 roku,
a dawny sierociniec z Obotryc-
kiej 14 wybudowano oko³o roku
1824. To jeden z najbardziej
charakterystycznych obiektów
Gorzowa. Nieu¿ywany (i nie-
ogrzewany) stoi od roku 2006. I
od tego czasu szpeci okolicê.
Podobnie szpeci j¹ gara¿owi-
sko, niegdyœ warsztaty policyj-
ne. ,,Jakie s¹ realne plany
Miasta co do tych obiektów?” -
pyta mec. Synowiec.   

O ile na wszystkich odpo-
wiedziach z urzêdu ze stanu
miejskich obiektów t³umaczy³
siê zastêpca prezydenta, Ja-
cek Szymankiewicz, o tyle
w przypadku budynku przy
Obotryckiej pismo sygnowa-
ne jest przez Jacka Wójcic-
kiego.

Co z niego wynika? ,,Budy-
nek dawnego ratusza znaj-
duje siê pod nadzorem Wo-
jewódzkiego Konserwatora
Zabytków i podlega corocz-
nej kontroli (...), jest na
bie¿¹co monitorowany oraz
zabezpieczony przed do-
stêpem osób postronnych.’’

Dalej czytamy, ¿e na rok
2025 zaplanowano zabez-
pieczenie dachu, w tym celu
z³o¿ony zosta³ wniosek o do-
finansowanie do Minister-
stwa Kultury i Dziedzictwa
Narodowego na realizacjê
zadania.

I tu ciekawostka. Jak siê
dowiadujemy z innego
Ÿród³a, MKiDN og³osi³o wyni-
ki naboru do programu
,,Ochrona zabytków” 13 lute-
go tego roku. Gorzowski
wniosek nie uzyska³ wyma-
ganego minimum punktów, a
to oznacza, ¿e z tych œrod-
ków remontu dachu nie
bêdzie. OdpowiedŸ na inter-
pelacjê urz¹d przygotowa³
12 marca, czyli miesi¹c po

tym, jak ju¿ posiad³ wiedzê,
¿e dofinansowania nie otrzy-
ma.
,,Jednoczeœnie Miasto pro-
wadzi analizy dotycz¹ce
przysz³ego zagospodarowa-
nia budynku, maj¹ce na celu
przywrócenie mu funkcji
u¿ytecznoœci publicznej z
poszanowaniem jego histo-
rycznego charakteru.” - tu
koñczy siê prezydencka od-
powiedŸ w sprawie budynku.
- Taka odpowiedŸ nie ozna-
cza nic - podsumowuje krót-
ko mec. Synowiec. - To jest
takie gadanie, które mo¿na
uskuteczniaæ teraz, za rok,
za piêæ i dziesiêæ lat i te¿ to
s³yszymy od lat. To brak sza-
cunku dla nas wszystkich.
Na koniec podsumujê
wszystkie odpowiedzi z
urzêdu, bo one wszystkie s¹
do siebie podobne - zapew-
nia radny.

Trudno nie zgodziæ siê z
tak¹ opini¹, ¿e odpowiedzi w
sprawie Obotryckiej nie
mo¿na uznaæ za wyczer-

puj¹c¹. Ona nie jest nawet
podstawowa. To, ¿e budynek
jest pod ochron¹ konserwa-
torsk¹, wiedz¹ wszyscy go-
rzowianie, bo temat obiektu
pojawia siê w mediach od
lat. Pomys³ów i analiz zagos-
podarowania te¿ ju¿ by³o kil-
ka, od prezydenta Tadeusza
Jêdrzejczaka zaczynaj¹c. 

W rozmowie dla Gazety
Lubuskiej w ubieg³ym roku J.
Wójcicki powiedzia³: ,,Dawny
ratusz to na pewno nie jest
element, z którego jestem
zadowolony. Z drugiej strony
- dopóki nie mamy w mieœcie
naprawdê potrzebnych rze-
czy, to - sorry - pa³ac dla
urzêdu nie jest potrzebny”
( g a z e t a l u b u s k a . p l ,
13.02.2024).

Skrajnie. Problem w³aœnie
w tym, ¿e Miasto ma ca³kiem
inne priorytety ni¿ troska o
miejsk¹ tkankê, co widaæ po
skali zaniedbañ w starej za-
budowie. Radny Synowiec
pyta o sto takich obiektów, a
to i tak nie wyczerpuje jego

d³ugiej listy nieruchomoœci
popadaj¹cych w ruinê. Za-
pewnia, ¿e w zanadrzu ma
kolejnych sto. 

Nikt z gorzowian nie ocze-
kuje tu pa³acu. Wystarczy, jak
gmach zostanie doprowadzo-
ny do stanu u¿ywalnoœci i
bêdzie w nim têtni³o ¿ycie. W
stanie, w jakim jest, a z
ka¿dym mijaj¹cym rokiem
jest on przecie¿ coraz gorszy,
nie mo¿na mówiæ, ¿e posza-
nowany jest jego historyczny
charakter, cytuj¹c prezydenta
Wójcickiego. Obotrycka po-
kazuje te¿, ¿e mo¿e warto
nieco inaczej konstruowaæ
miejskie bud¿ety, by znalaz³y
siê w nich œrodki na elemen-
tarne remonty. Obiektem przy
Œl¹skiej czy Przemys³ówk¹
nie nadrobimy fatalnego wy-
gl¹du reszty miasta.

Tu remont będzie, tu był… 

W sprawie dzia³ki przy ulicy
Herberta urz¹d informuje, ¿e
znajduj¹ siê na niej budynki
magazynowe, warsztatowe i
gara¿e u¿ytkowane przez
Stra¿ Miejsk¹, wydzia³ za-
rz¹dzania kryzysowego oraz
wydzia³ administracyjny
urzêdu. Na rok 2025 przewi-
dziano przebudowê dachu
na czêœci gara¿owej oraz
odœwie¿enie elewacji budyn-
ków i bram gara¿owych.

W interpelacjach pojawia
siê ponadto pytanie o plac
ko³o ¯³obka Miejskiego nr 2
oraz o budynek po introliga-
torni. Dzia³ka obok ¿³obka
nale¿y do Miasta, jest w za-
rz¹dzie ¿³obka i s³u¿y jako
parking rodzicom przeby-
waj¹cych tu dzieci oraz pra-
cownikom placówki. Za ogro-
dzeniem znajduje siê plac
zabaw. Urz¹d informuje, ¿e
w 2020 roku wykonano re-
mont muru oporowego, bra-

my wjazdowej i bramki wejœcio-
wej od ulicy Obotryckiej. 

Jak czytamy w piœmie z
urzêdu, teren zmodernizo-
wano i wybudowano podjazd
dla osób niepe³nosprawnych.
,,Natomiast budynek objêty
jest projektem termomoderni-
zacji, którego realizacja mo¿e
ingerowaæ równie¿ w grunt
przyleg³y, a zatem na tym
etapie wydatkowanie œrod-
ków publicznych na zagospo-
darowanie tego terenu jest
nieuzasadnione”.

Na kiedy zaplanowano ter-
momodernizacjê - tej infor-
macji w piœmie nie ma.

… a tam nie wiadomo

Ostatnie miejsce z ulicy
Obotryckiej, o które pyta rad-
ny, to budynek dawnej introli-
gatorni. To w³asnoœæ prywat-
na, ujêta w gminnej ewiden-
cji zabytków. ,,Miejski
konserwator zabytków ak-
tualnie nie prowadzi ¿adne-
go postêpowania administra-
cyjnego, a Miasto nie posia-
da informacji o planach
inwestycyjnych w³aœcicieli
odnoœnie nieruchomoœci”.

Chcemy tylko zwróciæ
uwagê, ¿e radny pyta
w³aœnie po to, ¿eby Miasto
posiad³o tak¹ wiedzê i udzie-
li³o pe³nej informacji. ,,Miasto
prowadzi analizy”, ,,Miasto nie
posiada informacji”, ,,Remont
bêdzie mo¿liwy po zabezpie-
czeniu œrodków w bud¿ecie”,
,,Miasto nie ma narzêdzi eg-
zekwowania” to s¹ odpowie-
dzi, które najczêœciej p³yn¹ z
magistratu i które niczego no-
wego nie wnosz¹ dla roz-
wi¹zania konkretnych proble-
mów. A odpowiadaæ na od-
czepnego radnemu, a przez
to wszystkim gorzowianom,
zwyczajnie nie przystoi.

MAJA SZANTER

�5Maj 2025 r. MIEJSCA WSTYDU

Budynki mają się coraz gorzej
Ka¿dego dnia widzi to prezydent, przewodnicz¹cy Rady Miasta, radni - mo¿na by powiedzieæ, ¿e najciemniej pod latarni¹. Budynek po policji przy
Obotryckiej to kwintesencja traktowania przez Miasto jego zabudowy.

Budynek po policji przy ulicy Obotryckiej to kwintesencja traktowania przez obecne władze
Gorzowa starej zabudowy znajdującej się w centrum miasta
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Naprzeciw Przedszkola
Miejskiego nr 18 przy ulicy
£u¿yckiej, ka¿dego dnia
strasz¹c przedszkolaki, ich
rodziców oraz mieszkañców,
stoi od lat ruina pawilonu
handlowego. Antyedukacja
dla dzieci. Mog³aby siê tu od-
byæ  lekcja ,,Jak miasto wy-
gl¹daæ nie powinno”. 

W kolejnej interpelacji rad-
ny Jerzy Synowiec pisze,
¿e wygl¹d tego obiektu nie
zmienia siê od 40 lat: ,,I
Miasto, i prywatny w³aœciciel
powinni niezw³ocznie zaj¹æ
siê likwidacj¹ obiektu. Pro-
szê o konkrety.” Pismo, po-
dobnie jak wszystkie interpe-

lacje, skierowane jest do
prezydenta Jacka Wójcic-
kiego oraz powiatowego in-
spektora nadzoru budowla-
nego.

OdpowiedŸ, któr¹ radny
otrzyma³ z magistratu, przy-
nosi informacjê, ¿e budynek
przy £u¿yckiej 31 stanowi
w³asnoœæ prywatn¹. 
,,W systemie prawa, poza
przypadkami stwierdzenia
zagro¿enia dla ¿ycia i zdro-
wia osób, nie ma instrumen-
tów, które mog¹ na³o¿yæ na
w³aœciciela obowi¹zek in-
westowania. Mo¿liwoœæ wy-
egzekwowania od w³aœcicie-
la utrzymania budynku w na-

le¿ytym stanie posiada jedy-
nie Powiatowy Inspektor
Nadzoru Budowlanego.”

Jak na konkret, mimo
wszystko ma³o konkretnie.
Urz¹d kolejny ju¿ raz w po-
dobny sposób odpowiadaj¹c
radnemu zrobi³ minimum te-
go, co powinien. Zabrak³o
bowiem kroku do przodu -
konsultacji z PINB, próby
za³atwienia sprawy nierucho-
moœci, przedstawienia wnio-
sków oraz udzielenia pe³nej
informacji o stanie rzeczy i
mo¿liwoœciach. Mówi¹c krót-
ko - urz¹d umywa rêce
s³owami ,,nie da siê”. Przy-
pomnijmy, ¿e takich budyn-

ków, gdzie siê nie da, s¹ w
Gorzowie setki.

To nie tylko nasza opinia
po lekturze pism p³yn¹cych z
Sikorskiego 4. 
- Ja jestem pod³amany tymi
odpowiedziami. Jak tak dalej
bêd¹ odpowiadaæ, to ja to
opublikujê. Rudera dalej bêdzie
straszy³a, bo urz¹d bezradny? -
pyta mec. Synowiec. 

Zapewnia, ¿e nie odpuœci te-
matu poprawy wygl¹du miasta.
Dodajmy, ¿e taki jest tak¿e nasz
cel - piszemy licz¹c na to, ¿e
sukcesywnie stan miasta
bêdzie siê poprawia³, a nie tylko
po to, ¿eby pokazaæ, jak jest Ÿle.

MAJA SZANTER

Czy inspektor nadzoru budowlanego zareaguje?
Œcis³e centrum, niemal przy samej katedrze i kolejna gorzowska rudera. By³aby ewentualnie zrozumia³a na peryferiach miasta, ale nie tu.

Mogłaby się tu odbyć  lekcja ,,Jak miasto wyglądać nie
powinno”

Fo
t. 

M
aj

a 
Sz

an
te

r



� 6 Maj 2025 r.ZAKŁAD GOSPODARKI MIESZKANIOWEJ

Adresy

Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

- Jeœli chodzi o zasoby
Zak³adu Gospodarki Miesz-
kaniowej, to miejsca rekrea-
cji - czy to dla seniorów, czy
dla dzieci obecnie powstaj¹
w ramach Bud¿etów Obywa-
telskich - mówi Pawe³ No-
wacki, dyrektor Zak³adu
Gospodarki Mieszkaniowej. I
dodaje, ¿e ZGM nie ma
w³asnych wystarczaj¹cych
œrodków aby realizowaæ tego
rodzaju inwestycje, a póŸniej
je utrzymywaæ.

Nowe miejsca rekreacji

Jak zapowiada ZGM, miê-
dzy innymi  powstanie plac
zabaw na osiedlu S³onecz-
nym. Nowe miejsca do odpo-
czynku pojawi¹ siê na ulicy
£okietka i Armii Polskiej.
- Prace rozpoczêliœmy w
ubieg³ym roku, kontynuuje-
my w tym. Ju¿ zosta³ przygo-
towany plac, zosta³y wybu-
rzone mniejsze obiekty, które

tylko szpeci³y to miejsce -
t³umaczy dyrektor ZGM.

Obecnie jest firma, która
porz¹dkuje ten teren z ty³u
za budynkami. W pierwszej
czêœci bêdzie to utwardzenie
i przygotowania miejsc pod
œmietniki, ale nak³ada siê na
to ju¿ te¿ wniosek z Bud¿etu
Obywatelskiego z roku 2025,

dlatego inwestycja ta zosta-
nie uzupe³niona o nasadze-
nia zieleni. Bêd¹ mogli z te-
go korzystaæ mieszkañcy bu-
dynków £okietka 7, 8, 6 i od
Armii Polski 40, 39, 38.

Ponadto ZGM nied³ugo ru-
szy z zagospodarowaniem
skweru przy ulicy Dowbora-
Muœnickiego. Powstan¹ no-

we œcie¿ki, nowe ³aweczki i
przede wszystkim bêdzie
du¿o zieleni.
- To jest tak¿e po³¹czenie
Bud¿etu Obywatelskiego -
wniosku z 2024 roku, który
nam przeszed³ na ten rok i
uzupe³nienie tego miejsca o
wniosek z bie¿¹cego roku -
wyjaœnia Pawe³ Nowacki.

Mieszkańcy chcą stref
odpoczynku

Te wszystkie wysepki zieleni
powstaj¹ na wyraŸne ¿yczenie
mieszkañców, którzy o takich
swoich oczekiwaniach mówi¹
bardzo wyraŸnie. Jak podkreœla
dyrektor, to maj¹ byæ w³aœnie
miejsca, gdzie bêdzie mo¿na
przyjœæ, usi¹œæ na ³awce, od-
pocz¹æ. I dodaje, ¿e mieszkañ-
cy nie tylko mówi¹ o potrzebie
powstawania takich miejsc, ale
wyraŸnie o nie zabiegaj¹. Najle-
piej œwiadcz¹ o tym wnioski do
Bud¿etu Obywatelskiego.

Warto pamiêtaæ, ¿e te inicja-
tywy - powstawanie miejsc zie-
lonych - zg³oszone s¹ w ca³ym
mieœcie. Jeœli takie wnioski wy-
grywaj¹, a s¹ poza terenem
administrowanym przez ZGM,
wówczas s¹ realizowane przez
inne instytucje czy te¿ wydzia³y
urzêdu miasta.

ROCH

Powstają nowe miejsca rekreacji 
Place odpoczynku dla seniorów, nowe miejsca zabaw dla dzieci - takie plany ma Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej.
Wszystkie te miejsca wchodz¹ w Bud¿et Obywatelski.

W przestrzeni publicznej,
g³ównie w mediach spo³ecz-
noœciowych pojawi³y siê za-
rzuty, ¿e w innych miastach
takie budynki siê ratuje, a u
nas siê je rozbiera. Dlacze-
go? - zapytaliœmy Paw³a No-
wackiego, dyrektora
Zak³adu Gospodarki Miesz-
kaniowej
- Nie jest to do koñca praw-
da - mówi. - Nasze miasto
te¿ jest dowodem na to, ¿e
je¿eli jest mo¿liwoœæ ratowa-
nia budynków, remontowa-
nia, to to czynimy. Oto
przyk³ady wielu naszych
obiektów mieszkalnych, któ-
re zosta³y ostatnio zmoderni-
zowane. Choæby na ulicy

Drzyma³y czy Wyszyñskie-
go. Podobnie by³o z budyn-
kiem przy ul. Teatralnej 38,

naprzeciw teatru. Zakoñczy-
liœmy remont budynku przy
Wawrzyniaka 72. Wszêdzie

tam, gdzie istnieje mo¿li-
woœæ, to podejmujemy rêka-
wicê i remontujemy. Nato-
miast rozmawiamy o obiek-
tach przy ulicy Prostej i
Przemys³owej. Tutaj nie ma
absolutnie ¿adnego uzasad-
nienia do remontu tych ka-
mienic - t³umaczy i szybko
dodaje, ¿e ludzie z zewn¹trz
nie zawsze orientuj¹ siê w
sytuacji, a przede wszystkim
nie znaj¹ rzeczywistego sta-
nu technicznego danych bu-
dynków.
- Te, o których rozmawiamy
s¹ w bardzo z³ym stanie
technicznym. Tam ju¿ s¹ po-
zarywane po³acie dachowe,
pozarywane stropy, wiele

elementów tych budynków
zosta³o po prostu rozkradzio-
nych. Te budynki s¹ zabez-
pieczone po to, ¿eby nikomu
nie sta³a siê krzywda, ale mi-
mo tego ryzyko zawsze tutaj
istnieje, wiêc st¹d decyzja
taka, aby akurat ta czêœæ
miasta zosta³a uporz¹dko-
wana poprzez wyburzenie -
koñczy.

Po rozbiórce powstanie
prosty plac budowy, pusta
dzia³ka, któr¹ ZGM przeka¿e
z powrotem do miasta. Mias-
to bowiem jest w³aœcicielem i
to prezydent Jacek Wójcicki
bêdzie decydowa³, co dalej
zrobiæ z tym terenem.

ROCH

Modernizacja budynków
realizowana bêdzie w opar-
ciu o uzyskane œrodki unijne
i bêdzie dotyczy³a piêtnastu
budynków mieszkalnych, z
czego szeœæ ma zostaæ wy-
remontowanych w bie¿¹cym
roku.
- W ramach wniosku wska-
zano 15 nieruchomoœci
mieszkalnych wielorodzin-
nych - informuje Pawe³ No-
wacki, dyrektor gorzowskie-
go ZGM. - Prace remontowe

polegaæ bêd¹ na termoizola-
cji œcian zewnêtrznych, stro-
pów, wymianie stolarki
okiennej, drzwiowej oraz izo-
lacji œcian fundamentowych.
Szacunkowa wartoœæ inwe-
stycji wyniesie blisko 12 mi-
lionów z³otych.  Poziom po-
zyskanego dofinansowania
stanowi kwota 10 mln, to jest
85 procent kosztów kwalifi-
kowanych - wyjaœnia. 

W 2025 roku modernizacji
poddane zostan¹ budynki

przy ulicy Grobli 5, Grobli 13,
Kwiatowej 51 A-B, Lipowej
25-26-27, Sikorskiego 99
oraz Œl¹skiej 91-92.

W kolejnych latach remont
przejd¹ nastêpuj¹ce nieru-
chomoœci:

2026 - Energetyków 1-2,
Lipowa 20-21-22, Lipowa 23-
24, Lutycka 8, Ogrodowa 3.

2027 - Grobla 4A, Koniaws-
ka 56A, Poznañska 23A,
Poznañska 23C.

RED.

To prezydent zdecyduje, co dalej?
Nied³ugo czeka nas wielkie wyburzanie na Zawarciu. Ponad 30 firm zg³osi³o siê do rozbiórki kamienic przy ul.
Przemys³owej i Prostej. Ca³oœæ ma potrwaæ cztery miesi¹ce od chwili rozpoczêcia prac.

Kolejne budynki zostaną ocieplone
Miasto poprzez Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej rozpoczê³o przygotowania do termomodernizacji budynków
mieszkalnych.

Niebawem mieszkańcy części ulic Armii Polskiej i Łokietka będą mieli swoją strefę wypoczynku
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Te budynki przy ul. Przemysłowej i Prostej niedługo znikną z
pejzażu Zawarcia
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Jednym z budynków, który niedługo doczeka się ocieplenia
będzie ten przy ul. Sikorskiego 99
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- Wspólnie z mieszkañcami
Gorzowa codziennie staramy
siê dbaæ o czystoœæ miasta,
ale raz w roku nasze spotka-
nie jest wyj¹tkowe - przyzna-
je £ukasz Marcinkiewicz,
prezes INNEKO Gorzów, or-
ganizatora wydarzenia. - W
tym roku nasza akcja mia³a
nieco inny charakter od po-
przednich ze wzglêdu na
og³oszon¹ ¿a³obê narodow¹
po odejœciu papie¿a Fran-
ciszka. Dlatego zrezygnowa-
liœmy z wystêpów artystycz-
nych, nie by³o g³oœnej muzy-
ki, skupiliœmy siê g³ównie na
dzia³aniach edukacyjnych i
cieszê siê, ¿e ta forma akcji
równie¿ zosta³a ciep³o 
przyjêta przez gorzowian,
którzy t³umnie odwiedzili nas
na placu Gorzowskiego Ryn-
ku Hurtowego - podkreœla.

Zainteresowanie wydarze-
niem by³o bardzo du¿e.
Miejscami by³y spore k³opoty
z przeciœniêciem siê, zw³asz-
cza ¿e na plac przyjechali
te¿ uczestnicy odbywaj¹cej
w tym czasie w Gorzowie
Balonowej Masy Rowerowej. 

- Kolejna edycja i kolejne
rekordy, chcia³oby siê od ra-
zu powiedzieæ. Naprawdê,
tyle osób, ile siê tutaj prze-
winê³o to ja nie pamiêtam -
powiedzia³a nam Paulina
Nowicka z Dzia³u Marketin-
gu w INNEKO.

Wszyscy, którzy przynieœli
elektroœmieci, makulaturê,
puszki czy butelki plastikowe
najpierw musieli swoje od-
staæ do punktu przekazania
odpadów, a potem stan¹æ w
wybranej przez siebie dru-
giej kolejce, gdzie wydawano
bilety i vouchery. Niektórzy

czekali nawet do godziny,
¿eby odebraæ wejœciówkê,
tak du¿e by³o zainteresowa-
nie. W sumie rozdano ponad
3.100 biletów i voucherów.
To równie¿ jest rekord.

- Ca³e wydarzenie odby³o
siê w formie bardziej warsz-
tatowej, dla uczestników
zajêæ nie zabrak³o niespo-
dzianek i nagród. Celem
spotkania by³o nie tylko ze-
branie odpadów i wymiana
ich na bilety, ale pragnêliœmy
tak¿e wraz z naszymi part-
nerami, ¿eby wszyscy, którzy
przyszli mi³o spêdzili czas
uczestnicz¹c w ró¿nych at-
rakcyjnych projektach. Dlate-
go przygotowaliœmy szerok¹
ofertê warsztatów i kreatyw-
nych zajêæ - powiedzia³a

Iwona Olek, wiceprezes IN-
NEKO.

Tradycj¹ ju¿ sta³o siê, ¿e
g³ównym punktem coroczne-
go wydarzenia jest konkurs
,,Recykling Fashion Show’’.
Przygotowania do niego roz-
poczynaj¹ siê wiele tygodni
przed ich fina³em, a tym fi-
na³em jest pokaz mody, w
trakcie którego specjalne ju-
ry nagradza uczestników wy-
ró¿nieniami po 200 z³otych
oraz trzema nagrodami
g³ównymi w wysokoœci
2.000, 1.500 i 800 z³otych.
Jest te¿ nagroda publicz-
noœci o wartoœci 500 z³otych.

W tym roku do konkursu
przyst¹pi³o 14 zespo³ów. Pi-
szemy zespo³ów, poniewa¿
w niektórych przypadkach

prace by³y grupowe, niekiedy
projektantki przygotowywa³y
pracê, a prezentowa³y je
m³ode modelki. Tak by³o
choæby w przypadku zwyciê-
skiej kreacji. 

Pierwsze miejsce, drugi raz
z rzêdu, zajê³a Monika Stu-
dencka, a jej pracê na wy-
biegu zaprezentowa³a
uczennica Szko³y Podstawo-
wej nr 15 w Gorzowie Ame-
lia Jessa. Drugie miejsce
zajê³a Daria Vlezko, zaœ
trzecie Natalia Rokita.  

Wszystkim uczestnikom
nale¿¹ siê ogromne brawa
za wk³ad pracy i kreatyw-
noœæ podczas przygotowy-
wania kreacji i póŸniejszej
ich prezentacji.

ROBERT BOROWY

�7Maj 2025 r. PROSTO Z MIASTA

Publiczności najbardziej spodobała się kreacja widoczna na zdjęciu, a jej autorka w nagrodę
otrzymała voucher na zakupy w NovaPark
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Wszystkie możliwe rekordy pobite 
Za nami jedenasta edycja bardzo popularnej w Gorzowie akcji  ekologicznej ,,Wymieñ Odpady na Kulturalne Wypady’’.

- Pani Moniko, drugi raz z
rzêdu wygra³a pani jako
projektantka wyj¹tkowy w
swoim odbiorze konkurs
mody zorganizowany
przez INNEKO przy okazji
akcji ,,Wymieñ Odpady na
Kulturalne Wypady’’.
Wyj¹tkowy, poniewa¿ krea-
cje musz¹ byæ zrobione z
materia³ów wtórnych. Sk¹d
pomys³ na uczestnictwo w
tej zabawie?

- Uwa¿am, ¿e konkurs jest
ciekawym projektem, mo¿na
fajnie pobawiæ siê mod¹,
umiejêtnie wykorzystaæ ma-
teria³y wtórne. Dlatego jes-
tem zwolenniczk¹ tego wy-
darzenia i oczywiœcie za-
chêcam organizatorów do
dalszej kontynuacji konkursu.
- Postawi³a pani na

kreacjê w stylu rockowym.

Mo¿e coœ pani wiêcej po-
wiedzieæ o tej pracy?

- Pocz¹tkowo mia³am robiæ
j¹ wspólnie z kole¿ank¹, ale
ze wzglêdu na to, ¿e
mia³yœmy inne wizje wystar-
towa³yœmy osobno. Moja
kreacja sk³ada siê ze spódni-
cy zrobionej z folii b¹belko-
wej oraz z kurtki ramoneski
imituj¹cej skórkê ozdobion¹
zawleczkami od puszek alu-
miniowych, które zbierali moi
znajomi przez d³u¿szy czas.
Równie¿ zawleczki w formie
ozdoby znajduj¹ siê na ko-
szulce pod kurtk¹. Do uszy-
cia kreacji wykorzysta³am
ró¿ne materia³y.
- Jak d³ugo pani praco-

wa³a nad ca³oœci¹?
- Czyni³am to etapami w

wolnych chwilach, ale trochê
pracy to ode mnie wyma-

ga³o. Nad projektem praco-
wa³am oko³o miesi¹ca. Naj-
wiêcej czasu zajê³o mi
uszycie kurtki, szczególnie
przyszywanie wszystkich
ozdób, bo ta kurtka jest z
folii i ³atwo nie by³o. Cieszê

siê jednak z koñcowego
efektu i z koñcowego roz-
strzygniêcia.
- Nie by³oby zapewne wy-

granej, gdyby nie prezen-
tacja kreacji przez Ameliê,
st¹d pytanie teraz do niej.

Jak siê czu³aœ na wybie-
gu?

- Pierwszy raz mia³am
okazjê pokazaæ siê w takim
wydarzeniu. Na pocz¹tku
czu³am lekki stres, ale szyb-
ko z tym sobie poradzi³am.
Jak ju¿ wysz³am do publicz-
noœci, to ju¿ by³o fajnie.
Mo¿e dlatego, ¿e atmosfera
by³a super, a widownia nas
wspiera³a, swoim zachowa-
niem mobilizowa³a do jak
najlepszej prezentacji. 
-  Jak pierwszy raz zoba-

czy³aœ ten ubiór przygoto-
wany przez pani¹ Monikê
to co sobie pomyœla³aœ?

- ¯e jest bardzo fajny. Na-
prawdê mi siê spodoba³. Choæ
przyznam, ¿e jak zobaczy³am
kreacje innych uczestniczek to
nie myœla³am o wygranej. Inne
dziewczyny zaprezentowa³y

równie¿ œwietne prace, wiele
z nich by³o bardzo kreatyw-
nych. Dlatego pozytywnie
zosta³am zaskoczona, kiedy
us³ysza³am, ¿e pierwsze
miejsce przypad³o prezento-
wanej przeze mnie kreacji.
- Wiele m³odych dziewcz¹t

marzy o tym, ¿eby zostaæ
modelkami. Maj¹c ju¿ de-
biut w mini-pokazie
chcia³abyœ spróbowaæ si³ w
tym trudnym, ale zapewne
ciekawym zawodzie?

- Interesujê siê modelin-
giem i nie ukrywam, ¿e
chcia³abym w przysz³oœci
spróbowaæ si³ na wiêkszym
pokazie, zobaczyæ jak to jest
od œrodka. Czas poka¿e, czy
coœ z tego wyjdzie, czy w
ogóle pojawi siê taka okazja. 
- Dziêkujê za rozmowê.

RB

Można fajnie pobawić się modą
Rozmowa z Monik¹ Studenck¹ i Ameli¹ Jess¹, zwyciê¿czyniami konkursu Recykling Fashion Show 2025

Monika Studencka i Amelia Jessa odbierają główną nagrodę
od prezesa INNEKO Łukasza Marcinkiewicza
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Było dużo zajęć prozdrowotnych, w tym jazda na stacjonar-
nych rowerach
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Pogoda była piękna, dla spragnionych czekała więc woda z
cytryną wprost z PWiK
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Żeby odebrać bilet lub voucher trzeba było ,,odstać’’ swoje
w długiej kolejce
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Rz¹d planuje now¹ ustawê
o Lasach Pañstwowych,
która ma wejœæ jeszcze w
tym roku. Ustawa ta przewi-
duje, ¿e Lasy Pañstwowe
musia³yby oddawaæ do
bud¿etu pañstwa ogromn¹
czêœæ dochodu wypracowa-
nego w leœnych gospodar-
stwach, którymi nastêpnie
gospodarowa³by Narodowy
Fundusz Ochrony Œrodowis-
ka i Gospodarki Wodnej
oraz czêœciowo dyrekcje re-
gionalnych lasów i parków
narodowych. Budzi to po-
wa¿ne obawy spo³eczeñ-
stwa i leœników, ¿e zyski te
zostan¹ rozdysponowane
nie zawsze zgodnie z naro-
dowym interesem Polskich
Lasów.
Wed³ug tych planów na

ogromnych obszarach
leœnych zabroniona ma
byæ gospodarka leœna.
Ten proces ograniczania
gospodarki leœnej pilotowaæ
maj¹ okreœlone organizacje
pozarz¹dowe za przyzwole-
niem resortu klimatu i œro-
dowiska, które wejd¹ w
kompetencje okrêgowych
dyrekcji leœnych. Ten proces
ubezw³asnowolniania kie-
rownictwa Lasów Pañstwo-
wych prowadzi do finanso-
wego os³abienia leœnej gos-
podarki, a w dalszej
konsekwencji do finansowej
niewydolnoœci, a póŸniej i
bankructwa. Wtedy Lasy
Pañstwowe sta³yby siê ³at-
wym ³upem tych, którzy
chêtnie przejêliby tak¹ war-
toœciow¹ ogromn¹ masê
upad³oœciow¹. Unia Euro-
pejska ju¿ zg³asza chêæ
odebrania Polsce kompe-
tencji do zarz¹dzania lasa-
mi. Nastêpnym mo¿liwym
krokiem mo¿e byæ ich pry-
watyzacja. W obce w³adanie
mo¿e wtedy trafiæ 30 pro-
cent polskiego terytorium.
Lasy to nie tylko bogactwo
drzewostanu, ale ogromnym
bogactwem jest te¿ to co
kryje siê g³êboko w
pok³adach leœnej ziemi. 

Inicjatywê obrony Polskich
Lasów podejmowa³o wielu
ludzi nauki, jak œp. prof. dr
hab. Jan Szyszko czy wiel-

ka rzesza patriotycznych
leœników. Dzisiaj ci leœnicy,
nadleœniczowie i wielu dy-
rektorów Regionalnych Dy-
rekcji Lasów Pañstwowych
jest w nie³asce obecnie
rz¹dz¹cych tylko dlatego, ¿e
gorliwie troszczyli siê o swo-
je leœne œrodowisko pracy.
Jednym z obroñców Pol-
skich Lasów jest by³y nad-
leœniczy, nastêpnie dyrektor
jednej z Regionalnych Dy-
rekcji Lasów Pañstwowych
mgr Andrzej Szel¹¿ek (na
zdjęciu powyżej). 

Znamy Pana Andrzeja z
wielu spotkañ na terenie
pó³nocno-zachodniej Polski
z prelekcjami dotycz¹cymi
przyrodniczej i gospodar-
czej roli Polskich Lasów. Za-
wsze powtarza³, ¿e: ,,Pol-
skie Lasy, to nasze bogac-
two narodowe, które trzeba
broniæ i chroniæ dla nas, a
tak¿e dla nastêpnych poko-
leñ”. Na tych spotkaniach
widzieliœmy Pana Andrzeja
jako leœnika wysokiej klasy,
profesjonalnie gospoda-
ruj¹cego i zarz¹dzaj¹cego
naszymi lasami. Z jego wy-
st¹pieñ o lasach i leœnej
gospodarce zawsze ujaw-
nia³a siê pokora wykszta³co-

nej osoby i ¿arliwego pol-
skiego patrioty. Umocni³ nas
w przekonaniu, ¿e trzeba
broniæ i chroniæ przyrodni-
czego i gospodarczego bo-
gactwa Polskich Lasów.
Mo¿liwe, ¿e ta patriotyczna
gorliwoœæ, w ocenie niektó-
rych w³adz, zasz³a zbyt da-
leko i nie pasowa³a do ich
bie¿¹cej polityki. I oto, dnia
25 lutego 2025 roku funkcjo-
nariusze CBA weszli o szós-
tej rano do domu i dokonali
zatrzymania Pana Andrzeja
Szel¹¿ka i po przeszukaniu
domu przewieŸli do Proku-
ratury Krajowej w Warsza-
wie. Po kilku godzinach
wprawdzie zosta³ zwolnio-
ny, ale obci¹¿ono Pana An-
drzeja zarzutem  nielegal-
nego zatrudnienia pracow-
nika w 2023 roku, który by³
radnym RM w Szczecinie, a
dzisiaj jest pos³em na Sejm
RP. Ju¿ pomijaj¹c fakt, ¿e
takiego zakazu zatrudnienia
pracownika w ¿adnym prze-
pisie nie znajdziemy, to jed-
nak nasuwa siê refleksja,
¿e obrona Polskich Lasów
mo¿e dzisiaj byæ w Polsce
obci¹¿ona powa¿nym ryzy-
kiem o charakterze politycz-
no-represyjnym. 

Z takim postêpowaniem
wobec obroñcy Polskich
Lasów zgodziæ siê nie
mo¿emy tym bardziej, ¿e
ten obroñca Polskich La-
sów, Pan Andrzej
Szel¹¿ek, to cz³owiek pra-
wy, nienagannej opinii za-
wodowej i spo³ecznej,
wzorowy m¹¿ i ojciec, ¿ar-
liwy patriota, a przede
wszystkim cz³owiek na
którego uczynnoœæ
spo³eczn¹ i pomoc mo¿na
by³o zawsze liczyæ. Ten
wspania³y leœnik Andrzej
Szel¹¿ek to cz³owiek wielu
talentów, autor wspomnieñ
ludzi - przesiedleñców z
Kresów Wschodnich na Zie-
mie Zachodnie, które to
wspomnienia uj¹³ w ksi¹¿ce
,,Dzieci Wojny. Historie
prawdziwe. Ocaliæ od za-
pomnienia”. Jest artyst¹
rzeŸbiarzem, twórc¹, m.in.
Drogi Krzy¿owej w Koœciele
parafialnym pw. œw. Anto-
niego z Padwy w Brwicach
oraz tryptyku rzeŸbiarskiego
dla Oœrodka Kultury Leœnej
w Go³uchowie, przedsta-
wiaj¹cego œwiêtych Gwal-
berta, Franciszka i Huberta,
a tak¿e wykona³ kapliczkê
nadrzewn¹ z wyrzeŸbion¹

„Matk¹ Bo¿¹ Dêbow¹” w
Puszczy Piaskowej w gmi-
nie Chojna. Realizowa³
akcjê ,,£¹cz¹ nas drzewa”-
sadzenie „Lasu pamiêci Ja-
na Paw³a II”. Jest wspó³au-
torem rewitalizacji „Krzywe-
go Lasu” pod Gryfinem. Od-
znaczony by³ przez
Leœników Polskich za
szczególne zas³ugi dla Pol-
skich Lasów. 

Stowarzyszenie Polskich
Dzieci Wojny odznaczy³o
Pana Andrzeja Szel¹¿ka
Krzy¿em B³êkitnym ,,Stowa-
rzyszenia Dzieci Wojny” za
gorliw¹ z nimi wspó³pracê, a
w lutym 2025 roku zosta³
uhonorowany przez Metro-
politê Archidiecezji Szczeciñ-
sko-Kamieñskiej - Krzy¿em
Zas³ugi za szczególnie za-
anga¿owanie w Duszpa-
sterstwo Leœników. Jego
dzia³alnoœæ, jako leœnika,
znana by³a tak¿e poza gra-
nicami Polski. W 2018 roku
bra³ udzia³ w ogólnoœwiato-
wym projekcie ,,Great Gre-
enWall” w Senegalu w pro-
gramie „Zielona œciana dla
Afryki”. Ta ca³a dzia³alnoœæ
spo³eczna i zawodowa na
rzecz i w obronie Polskich
Lasów da³a mu miano oso-
by powszechnie szanowa-
nej w lokalnej i regionalnej
spo³ecznoœci. Dlaczego
wiêc tak zas³u¿ony
cz³owiek dla Polskich La-
sów nie pasuje do dzisiej-
szej politycznej rzeczywis-
toœci i trzeba u¿ywaæ wo-
bec niego represji z
ograniczaniem wolnoœci
w³¹cznie?

Andrzej Szel¹¿ek jest bez-
partyjnym przeciwnikiem
prywatyzacji Lasów Pañ-
stwowych, ale tak¿e nie
zgadza siê z planem Unii
Europejskiej odebrania Pol-
sce kompetencji do
zarz¹dzania Polskimi Lasa-
mi. My popieramy Andrze-
ja Szel¹¿ka w jego stara-
niach o obronê Polskich
Lasów i podzielamy jego
w tym wzglêdzie pogl¹dy.
Polskie Lasy s¹ od poko-
leñ pod opiek¹ leœników i
myœliwych, którzy bardzo
dobrze dbaj¹ o ich stan

oraz równowagê ekosys-
temów. 

Dlatego domagamy siê
przeprowadzenia referen-
dum ogólnokrajowego z py-
taniem:
„Czy jesteœ za utrzyma-
niem dotychczasowych za-
sad prowadzenia gospodar-
ki leœnej przez Pañstwowe
Gospodarstwa Leœne Lasy
Pañstwowe, okreœlone w
ustawie z dnia 28 wrzeœnia
1991 roku o lasach oraz w
ustawie z dnia 6 lipca 2001
roku o zachowaniu narodo-
wego charakteru strategicz-
nych zasobów naturalnych
kraju?”
Nasze lasy s¹ dostêpne

dla spo³eczeñstwa i sta-
nowi¹ schronienie dla
du¿ej iloœci gatunków
zwierz¹t oraz roœlin. Z wy-
sokiej jakoœci naszych la-
sów i ich narodowego bo-
gactwa, oraz z m¹droœci
naszych wykszta³conych
leœników jesteœmy dumni,
a nasza gospodarka leœna
jest przez to najlepsz¹ w
œwiecie. Bronimy obroñcê
naszych lasów Andrzeja
Szel¹¿ka i bronimy nasze
Polskie Lasy, aby je za-
chowaæ dla nas i dla przy-
sz³ych pokoleñ Polaków. 

Niniejsze stanowisko pod-
pisali:
Augustyn Wiernicki -

prezes Federacji Stowarzy-
szeñ i Zwi¹zków Polskich
Dzieci Wojny, Ferdynand
£ukasik - prezes Zarz¹du
G³ównego w Polsce i pre-
zes Oddzia³u w Myœliborzu,
Krzysztof Wolski - wice-
prezes Zarz¹du G³ównego i
prezes Oddzia³u w Barlin-
ku, Gra¿yna Tumi³owicz -
wiceprezes Zarz¹du
G³ównego i prezes Od-
dzia³u w Gorzowie Wlkp.,
Zbigniew Ligêza - sekre-
tarz Zarz¹du G³ównego,
Leokadia Wid³a-Tra-
wiñska - skarbnik Zarz¹du
G³ównego, Mariola Goluch
- wiceprezes Zarz¹du Od-
dzia³u w Myœliborzu i Mi-
ko³aj £awreniuk - prze-
wodnicz¹cy Komisji Rewi-
zyjnej Zarz¹du G³ównego w
Myœliborzu.

Stowarzyszenia Dzieci Wojny w obronie
Polskich Lasów Państwowych
O obronê lasów dopomina siê spo³eczeñstwo i leœnicy.

Polskie Lasy, to nasze bogactwo narodowe, które trzeba bronić i chronić - uważają autorzy listu
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- Od 1 kwietnia pe³ni pani
funkcjê dyrektora Muzeum
Lubuskiego. Która to ka-
dencja?

- Druga. Pierwsza by³a sied-
mioletnia, a ta bêdzie piêcio-
letnia.
- Wygra³a pani konkurs.

Czy to stanowi du¿e wy-
zwanie?

- Tak. Ka¿dy konkurs jest z
tego rodzaju wyzwaniem, bo
przystêpuj¹c do konkursu na
kandydata na dyrektora mu-
zeum czy ka¿dej innej instytu-
cji kultury trzeba przedstawiæ
koncepcjê funkcjonowania tej
instytucji na kolejne lata. Kan-
dydatów ocenia komisja kon-
kursowa z³o¿ona z 11 osób,
równie¿ ekspertów wskaza-
nych przez Ministra Kultury i
Dziedzictwa Narodowego,
Stowarzyszenie Muzealników
Polskich. Komisja mnie wska-
za³a i cieszê siê, ¿e finalnie
dyrektorem na kolejne piêæ lat
zosta³am ja, poniewa¿ ta pra-
ca jest dla mnie takim nie-
koñcz¹cym siê Ÿród³em za-
dañ do wykonania.
- Dlaczego?
- Jestem zadaniowcem.
- Co pani zaproponowa³a

w koncepcji pracy?
- Muzeum Lubuskie funkcjo-

nuje w czterech lokalizacjach,

mamy cztery filie. W poprzed-
niej kadencji uda³o siê wyre-
montowaæ Muzeum Grodu
Santok i Zagrodê M³yñsk¹ w
Bogdañcu. Teraz pozosta³y
nam lokalizacje gorzowskie i
przygotowania do inwestycji.
Mam nadziejê, ¿e w tych piê-
ciu latach uda siê przynaj-
mniej rozpocz¹æ inwestycjê,
b¹dŸ przejœæ przez pierwszy
jej etap.
- Czyli co czeka muzeum?
- Je¿eli chodzi o zespó³ wil-

lowo-ogrodowy, to mamy
komplet dokumentów. Mamy
zaplanowany remont budyn-
ków i dostosowanie ich do
wymagañ osób ze szczegól-
nymi potrzebami. Tu potrzeba
nowego spojrzenia na ca³oœæ.
Pamiêtajmy, ¿e to s¹ zabytki,
zarówno oficyna jak i willa, i
wymagaj¹ te¿ dostosowania
do naszych potrzeb, do po-
trzeb zabytków, ale i nas, pra-
cowników. Nie bêdzie to re-
wolucja, ale poprawa funkcjo-
nalnoœci zarówno dla nas
muzealników, dla naszej pra-
cy, ale te¿ dla odbioru osób,
które do nas przychodz¹. Mu-
simy zaktualizowaæ tylko
bud¿et studium wykonalnoœci
i mo¿emy ubiegaæ siê o œrod-
ki zewnêtrzne. Ostatnio ak-
tualizowany by³ program roz-

woju kultury województwa lu-
buskiego, który obowi¹zuje.
Z³o¿yliœmy do tego programu
swoje uwagi i robimy wszyst-
ko, ¿eby na podstawie tego
programu otrzymaæ œrodki na
tê inwestycjê.
- Co ze Spichlerzem?
- Najwiêkszym wyzwaniem

bêdzie koniecznoœæ usuniêcia
azbestu, co zgodnie z pra-
wem musimy wykonaæ do koñ-
ca 2032 roku. Bêdzie to kolej-
ny etap ró¿nych zabezpie-
czeñ zwi¹zanych z ochron¹
przeciwpo¿arow¹. Poza tym
bêdzie nowa aran¿acja prze-

strzeni wystawienniczej. Uzu-
pe³nienie czy odœwie¿enie
wystawy na temat Gorzowa,
przearan¿owanie jej trochê.
Na odœwie¿enie i uporz¹dko-
wanie czeka przestrzeñ wy-
stawiennicza niesamowitej
kolekcji artystów z krêgu Ar-
sena³u 55. Przypomnê te¿, ¿e
tocz¹ siê dyskusje wokó³ te-
go, czy w Gorzowie potrzeb-
ne jest muzeum miasta. A
przecie¿ ono ju¿ jest. Na
pierwszym piêtrze w Spichle-
rzu mo¿na dowiedzieæ co nie-
co, bo to nie jest ca³a historia
miasta, ale pocz¹tki ju¿ s¹.

Jeœli uzupe³nimy tê wystawê
o przesz³oœæ i o kolejne okre-
sy ju¿ po latach 60., 70., bo to
te¿ jest nasza historia, to ma-
my pe³ne muzeum miasta.
Poza tym warto pamiêtaæ, ¿e
to jest przede wszystkim je-
den z najstarszych nierucho-
mych zabytków w mieœcie.
Wiêc na pewno jest to sprawa
architektury miasta.
- A jakie s¹ wasze naj-

bli¿sze plany?
- Najlepiej jest spojrzeæ w

nasz kalendarz. Nasze
wszystkie placówki s¹ otwarte
do zwiedzania przez ca³y ty-
dzieñ, prowadzimy tam lek-
cje muzealne, ró¿ne warsz-
taty. W maju mamy
przyk³adowo Noc Muzeów, w
tym razem w dwóch termi-
nach, odpowiadaj¹c na po-
trzeby naszych odbiorców.
Wielu jest takich, którzy
chcieliby w tê noc odwiedziæ
wszystkie nasze lokalizacje,
a siê zwyczajnie nie da. Dla-
tego mamy dwa terminy - 17
maja i 24 maja. W czerwcu
na przyk³ad wybieramy siê
na wernisa¿ do Muzeum
Warszawy, które to muzeum
wypo¿ycza od nas kilka-
naœcie dzie³ artystów z krêgu
Arsena³u na specjaln¹, jubi-
leuszow¹ wystawê.

- Udowadniacie, ¿e muze-
um jest potrzebne?

- Muzea wszêdzie s¹ bar-
dzo potrzebne, o tym te¿
œwiadcz¹ ogólnopolskie staty-
styki. Przejrza³am je za 2023
rok. I jeœli chodzi o ogóln¹
liczbê zwiedzaj¹cych wszyst-
kie muzea w Polsce,  to ona
w stosunku do poprzedniego
roku wzros³a o ponad 15 pro-
cent. Natomiast u nas w mu-
zeum w porównaniu z rokiem
2023, w 2024 zanotowaliœmy
wzrost liczby zwiedzaj¹cych o
20 procent. Jest to dowód na
to, jak bardzo potrzebne s¹
inwestycje w kulturê, jak one
dzia³aj¹ i jak siê przek³adaj¹
na realizacjê potrzeb ludzi, A
przecie¿ my jesteœmy woje-
wództwem, w którym jest naj-
mniej muzeów w ca³ej Polsce.
Paradoksalnie mo¿e byæ to
nasz atut, jeœli chodzi o pozy-
skiwanie œrodków central-
nych, od ministra. Nie jes-
teœmy miastem turystycznym,
ale gorzowianie lub lubusza-
nie, mieszkañcy okolicznych
miejscowoœci, chêtnie przy-
je¿d¿aj¹ i do Gorzowa, i do
Bogdañca, i do Santoka. Po
zwiedzanie, po relaks, po
dobrze spêdzony czas bez te-
lefonów.
- Dziêkujê za rozmowê.

Muzea są ludziom bardzo potrzebne
Z dr Ew¹ Pawlak, dyrektork¹ Muzeum Lubuskiego im. Jana Dekerta w Gorzowie, rozmawia Renata Ochwat

- Muzeum Lubuskie funkcjonuje w czterech lokalizacjach,
mamy cztery filie - przypomina jej dyrektor, dr Ewa Pawlak
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Ten moment w historii bêd¹
zawsze pamiêtaæ Polacy, a
szczególnie nasi gorzowscy
pionierzy i Dzieci Wojny, któ-
rzy s¹ œwiadkami tamtych
tragicznych wojennych lat,
przeœladowañ, mordowania
doros³ych i dzieci, ¿ycia w
nieludzkich warunkach,
przesiedleñ, deportacji na
Sybir, obozów zag³ady i
przymusowej pracy. To na-
sze babcie i dziadkowie po
wojnie odbudowywali znisz-
czon¹ Polskê, mimo, ¿e sami
leczyli swe psychiczne i fi-
zyczne rany. 

Trudno do dzisiaj zrozu-
mieæ, ¿e Niemcy potrafili
zgotowaæ nam tak¹ naro-
dow¹ tragediê. Najbrutalniej-
sza niemiecka armia œwiata
przegra³a jednak ze zjedno-
czonymi si³ami koalicji anty-
hitlerowskiej, na czele której
stanêli alianci, tj. Wielka Bry-
tania i Stany Zjednoczone
oraz ZSRR. II wojna œwiato-
wa by³a najbardziej krwaw¹ i
bestialsk¹ w historii œwiata.
Trwa³a od 1 wrzeœnia 1939
roku do 2 wrzeœnia 1945 ro-
ku, choæ Niemcy podpisa³y
kapitulacjê 8 maja. 

Mimo ogromnej niemieckiej
przewagi Polska nigdy nie
z³o¿y³a broni, nie og³osi³a ka-
pitulacji. Wojenne straty
ludzkie w spo³eczeñstwie
polskim by³y jednak ogrom-
ne i procentowo najwiêksze
z poœród pañstw zaatakowa-
nych przez Niemców. W II
wojnie œwiatowej zginê³o 5,2
mln osób pochodzenia pol-
skiego, w tym niemal po³owa
to Polacy narodowoœci
¿ydowskiej. Oko³o 1,3 mln
obywateli polskich zginê³o w
niemieckich obozach kon-
centracyjnych, wiêkszoœæ to
Polacy pochodzenia ¿ydow-
skiego, 2,5 mln Polaków wy-
wieziono na przymusowe ro-
boty do III Rzeszy, a w
trzech deportacjach kilkaset
tysiêcy na Sybir. W 1944 r.
podczas Powstania War-
szawskiego, kiedy to lud-
noœæ stolicy zbrojnie wal-
czy³a od 1 sierpnia przez 63
dni, Niemcy wymordowali
oko³o 200 tys. jej mieszkañ-
ców, w tym du¿a czêœæ to
dzieci, a 550 tysiêcy warsza-
wiaków i 100 tysiêcy Pola-
ków z poza Warszawy wy-
wieziono na roboty do Nie-
miec, do obozów
koncentracyjnych i do Gene-
ralnej Guberni do unice-
stwienia. Narody polski i
¿ydowski mia³y przestaæ ist-
nieæ. 

W wyniku eksterminacji
niemieckiej najbardziej ucier-
pia³y polskie dzieci, które w
warunkach wojny pozbawio-
ne zosta³y rodzicielskich
uczuæ, zniszczono im zdro-
wie, chorowa³y, dozna³y bie-
dy i niedo¿ywiania, a trauma

wojenna towarzyszy im
przez ca³e ¿ycie, zniszczono
im dzieciñstwo i przerwano
edukacjê szkoln¹, mia³y po-
czucie beznadziei i braku
perspektyw na przysz³oœæ.
¯ycie po wojnie zaczynali od
nowa w biedzie, g³odzie i
ch³odzie. Sieroctwo wojenne
by³o po wojnie powa¿nym
zjawiskiem, szczególnie
wœród polskich i ¿ydowskich
dzieci. 

· 2,025 miliona dzieci stra-
ci³o ¿ycie, w tym 600 tysiêcy
to dzieci ¿ydowskie, 

· 200 tysiêcy dzieci pol-
skich wywieziono do Nie-
miec w celach germanizacji
(do Polski wróci³o tylko ok.
15 tys.), 

· 710 tysiêcy ma³oletnich
zosta³o skierowanych do
przymusowych prac fizycz-
nych, 

· 1,5 mln polskich dzieci po
II wojnie œwiatowej by³o sie-
rotami, pó³sierotami, a tak¿e
dzieæmi opuszczonymi, z
czego 320 tysiêcy dzieci wy-
maga³o opieki w placówkach
wychowawczych oraz me-
dycznych. 

Powy¿sze dane pochodz¹
od Wies³aw Theiss: Sieroc-
two wojenne polskich dzieci
(1939-1945), UW, Warsza-
wa. Ogó³em w Europie po II
wojnie œwiatowej, wywo³anej
przez nazistowskie Niemcy,
by³o 13 milionów sierot i
pó³sierot (Wojtyniak, Rad-
liñski,1946. Sieroctwo…
Warszawa). Badacz proble-
matyki Edward Rosset w
1975 roku podaje, ¿e w £od-
zi w 1945 roku co szóste
dziecko w ko³ysce, co czwar-
te w wieku przedszkolnym i
co trzecie dziecko w wieku
szkolnym pozostawa³o bez
ojca lub bez matki, lub bez
obojga rodziców. 

Pierwsze diagnozy psycho-
logiczne skutków wojny wo-
bec dzieci podjêto ju¿ w
1944 roku. Wybitny wycho-
wawca i opiekun dzieci Sta-
nis³aw Papuziñski, okreœli³
po³o¿enie ówczesnych dzieci
i m³odzie¿y mianem „klêski
elementarnej”, o czym
œwiadczy³y dramatycznie wy-
sokie wskaŸniki zachorowal-
noœci i umieralnoœci. Od
1945 roku dzia³alnoœæ pomo-
cow¹ rozpoczê³a na rzecz
dzieci Caritas z siedzib¹ w
Krakowie. Powstawa³y
ochronki przy zakonach
¿eñskich, ale te¿ i pañstwo
zaczê³o w Polsce urucha-
miaæ Domy Dziecka. W Go-
rzowie wiele sierot i dzieci
zagubionych wychowywa³o
siê w ochronkach Sióstr Za-
konnych. Polskie dzieci
by³y ofiarami wojny,
„przedmiotami” celowej i
bezwzglêdnej eksterminacyj-
nej polityki niemieckiego
okupanta.

Dopiero po 1989 roku Pol-
ska oswobodzi³a siê z pod
wp³ywów i cenzury sowiec-
kiej i od tego czasu roz-
poczê³y siê systemowe ba-
dania nad losem polskich
dzieci z okresu II wojny œwia-
towej jak i po wojnie, a histo-
rycy mogli uwzglêdniæ pe³n¹
perspektywê zbrodni hitle-
rowskich i zbrodni stalinow-
skich - jak choæby losów
dzieci zes³anych na Syberiê,
do Kazachstanu, do germa-
nizacji i na roboty do Nie-
miec. Minê³o od zakoñcze-
nia wojny 80 lat, a tragicz-
ne losy polskich dzieci
nadal s¹ nie do koñca zba-
dane. O dobre udokumento-
wanie losów swoich dzieci
zadbali ¯ydzi. Jest na ten te-
mat bardzo bogata literatura
badawcza i wspomnieniowa
naocznych œwiadków, którzy
prze¿yli Holokaust. Wa¿n¹
zdobycz¹ w historiografii s¹
studia nad pomoc¹ i ratowa-
niem dzieci ¿ydowskich i ich
rodzin, gdzie widaæ wiod¹c¹
rolê Polaków ratuj¹cych
¯ydów (np. Dzieci Holokau-
stu…1993), ale i tu poja-
wiaj¹ siê do zbadania nowe
fakty ludobójstwa. „… Hitle-
ryzm mimo zadanej mu
klêski zd¹¿y³ czêœciowo
zrealizowaæ swój plan bio-
logicznej zag³ady naszego
narodu (…)” - w: Kempisty,
Realizacja hitlerowskiego
programu eksterminacji
dzieci w œwietle powojen-
nych badañ lekarskich,1984.
W zwi¹zku z 80. rocznic¹

zakoñczenia II wojny œwia-
towej postanowi³em przy-
pomnieæ o Polskich Dzie-
ciach Wojny i ich rodzi-

nach, które jako ofiary
niemieckiego bestialstwa
nie otrzyma³y odszkodo-
wañ za szeœæ lat przeœla-
dowañ wojennych. Niemcy
po wojnie wyp³aci³y 80 mld
euro reparacji, z tego 35
mld dostali obywatele Izrae-
la, czêœæ dosta³o siê krajom
zachodnim takim jak USA,
Anglia czy Francja, a dla
Polaków nie pozosta³o pra-
wie nic. 
- Fundacja Polsko-Nie-
mieckie Pojednanie obj¹³
pomoc¹ oko³o miliona pol-
skich obywateli, którzy sta-
tystycznie dostali ok. 650 z³
jednorazowej wyp³aty - po-
wiedzia³ pose³ Arkadiusz
Mularczyk. 

Jest to jawna dyskrymina-
cja Polski przez Berlin.
Krzywdy i cierpienia wy-
rz¹dzone dzieciom podczas
II wojny œwiatowej s¹ bez-
sporne . Gdyby Polska nie
zosta³a zniszczona wojn¹
przez Niemcy to jej gospo-
darka by³aby dzisiaj
wiod¹ca w UE, przemys³
Polski i poziom ¿ycia Po-
laków by³by przynajmniej
na poziomie Francji, Hisz-
panii czy W³och, a polscy
seniorzy, emeryci i Dzieci
Wojny otrzymywa³yby eme-
rytury dwa razy wiêksze,
m³odzi nie szukaliby pracy i
lepszych zarobków za gra-
nic¹, a seniorzy i emeryci
nie mieliby k³opotów z
op³at¹ czynszów i star-
cza³oby im te¿ na lekarstwa.
My przez lata musieliœmy
odbudowywaæ kraj ze znisz-
czeñ, a inne kraje Europy
Zachodniej w tym czasie
szybko siê rozwija³y, a Nie-

mcy dzisiaj przoduj¹ w roz-
woju, bo wzbogaci³y siê o
dobra z³upione polskim ro-
dzinom. Straty materialne
Polski z powodu
wywo³anej przez Niemcy
wojny i niewoli by³y
ogromne i siêga³y ok. 80%
naszego narodowego
maj¹tku. W wyniku nie-
mieckiej wojny œwiatowej
zniszczono nam ponad 162
tys. budynków mieszkalnych
i 353 876 zagród wiejskich,
14 tys. fabryk, ponad 84 tys.
warsztatów rzemieœlniczych
oraz 968 tys. gospodarstw
domowych. Zdewastowano
Polakom 72% zabudowy
mieszkalnej i 90% zabyt-
ków. Niemcy ukradli ponad
500 tysiêcy dóbr kultury na-
rodowej, zrujnowali i okradli
nasze muzea, teatry, kina i
domy kultury, koœcio³y oraz
biblioteki, zniszczyli lub
ukradli nam 22 miliony
ksi¹¿ek. Straty wojenne
Warszawy wynios³y 85%,
stolicê Polski zamieniono
w ha³dy gruzu.
Niemieccy okupanci zruj-
nowali nam wiêkszoœæ
szkó³, uniwersytetów,
szpitali, oœrodków zdro-
wia i sanatoria. Zniszczyli
nam 65% przemys³u che-
micznego, 60% elektrotech-
nicznego, ponad 55% od-
zie¿owego, 53% spo¿yw-
czego i 48% metalowego, a
z cudem ocala³ych fabryk
Niemcy i Rosjanie wywieŸli
najlepsze maszyny oraz nie-
zbêdne do produkcji surow-
ce. Zniszczono polskie rol-
nictwo, ukradziono byd³o i
inne zwierzêta gospodar-
cze. Zagrabiono lub znisz-
czono nam 2465 lokomotyw,
6250 wagonów, 64 statki i
5948 km torów kolejowych,
47 767 metrów bie¿¹cych
mostów i wiaduktów oraz 14
900 km dróg o twardej na-
wierzchni. 

To tylko niewielki wycinek
z katalogu zniszczeñ wojen-
nych Polski. Od wspó³czes-
nych Niemiec musimy siê
domagaæ nale¿ne nam od-
szkodowania. W paŸdzier-
niku 2022 roku Ministerstwo
Spraw Zagranicznych Polski
z³o¿y³o stosown¹ notê do
niemieckiego MSZ o
podjêcie rozmów
dotycz¹cych reparacji i od-
szkodowañ za straty wojen-
ne wyrz¹dzone Polsce nie-
mieck¹ agresj¹ i okupacj¹.
W styczniu 2023 roku Rz¹d
RFN odpowiedzia³ na tê
notê krótko: „Sprawa repa-
racji i odszkodowañ za stra-
ty wojenne pozosta³a za-
mkniêta, a Rz¹d RFN nie
zamierza podejmowaæ ne-
gocjacji w tej sprawie”. Wi-
daæ dzisiaj, ¿e Niemcy pro-
wadz¹ lekcewa¿¹c¹ politykê
wobec Polski i próbuj¹ Pol-

skê wmontowywaæ w swoj¹
strefê wasalnych wp³ywów.
Rz¹d w 2023 roku w spra-
wie odszkodowañ wys³a³ ra-
port do 50 krajów Rady Eu-
ropy, NATO, Unii Europej-
skiej i sekretarza
generalnego UNESCO do-
tycz¹cy zniszczeñ i grabie¿y
maj¹tku oraz mordów na
polskich obywatelach. 
Polska nigdy nie zrzek³a

siê reparacji od Niemiec,
ani nie otrzyma³a odszko-
dowañ za straty wojenne.
W raporcie o stratach po-
niesionych przez Polskê w
wyniku agresji i okupacji
niemieckiej w czasie II
wojny œwiatowej z dnia 1
wrzeœnia 2022 roku wyce-
niono, ¿e ogólna kwota
polskich strat wynosi 6 bi-
lionów 220 miliardów
z³otych. Minister Kultury i
Dziedzictwa Narodowego,
wicepremier prof. Piotr
Gliñski, w 80. rocznicê wy-
buchu Powstania w Getcie
Warszawskim, przekaza³
prezydentowi Niemiec Fran-
kowi-Walterowi Steinmeie-
rowi Raport i ca³¹ publi-
kacjê poœwiêcon¹ polskim
stratom poniesionych przez
Polskê w wyniku agresji i
okupacji niemieckiej. Polska
nie ustanie w odzyskiwaniu
polskich dóbr kultury, które
tysi¹cami wagonów wywozi-
li Niemcy z Polski. Tylko z
Warszawy Niemcy wywieŸli
ok. 40 tysiêcy wagonów
dzie³ sztuki i dóbr kultury
polskiej. Dotychczasowa
praktyka wskazuje, ¿e w UE
i wobec Niemców tylko sta-
nowcza postawa polskiego
Rz¹du przynieœæ mo¿e
oczekiwane efekty. 
- Je¿eli nie ma ¿adnej kary
za wywo³anie wojny, je¿eli
ktoœ, kto wywo³a³ wojnê, na
tej wojnie siê wzbogaci³ po-
przez wyzyskiwanie ludzi,
poprzez pracê przymusow¹,
zrabowa³ swojego s¹siada,
okrad³ i on do dzisiaj tak na-
prawdê nie poniós³ ¿adnej
konsekwencji, to jest to
amoralne i to tak naprawdê
w mojej ocenie w³aœnie jest
zachêcaniem w ogóle do
wojen - powiedzia³ w lipcu
2018 roku ówczesny wice-
minister MSZ A. Mularczyk.
A w Polsce?... wiêkszoœæ
nas czeka na niemieckie za-
doœæ uczynienie za krzywdy
i straty wojenne Polakom
uczynione przez Niemców
podczas II wojny œwiatowej! 
Przebaczamy, ale z roz-

tropnoœci nie zapomina-
my! Sprawiedliwoœci musi
staæ siê zadoœæ... nawet
je¿eli te odszkodowania
odebraæ by mia³y za nas
nasze dzieci lub wnuki…
nawet w nastêpnych po-
koleniach. 

AUGUSTYN WIERNICKI

Przebaczamy, ale nie zapominamy
We wtorek, 8 maja 1945 roku zakoñczy³a siê II wojna œwiatowa. 80 lat temu Niemcy podpisa³y bezwarunkow¹ kapitulacjê.

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsię-
biorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992 r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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Masz pasjê sportow¹ i
chcia³byœ trenowaæ pi³kê
no¿n¹ lub koszykówkê?
Obawiasz siê, ¿e sport mo¿e
popsuæ plany dotycz¹ce
nauki i zdania matury? Ma-
my rozwi¹zanie na Twoje
bol¹czki! W Akademickim Li-
ceum Mistrzostwa Sportowe-
go ³¹czymy sport i naukê!
„ALMS fajn¹ szko³¹ jest” -

to jedno z hase³ g³ównych,
które przyœwieca ca³ej
spo³ecznoœci szkolnej Aka-
demickiego Liceum Mistrzo-
stwa Sportowego. Co to
w³aœciwie za szko³a? Jak sa-
ma nazwa wskazuje, w na-
szej placówce ³¹czymy kilka
ciekawych elementów. Aka-
demickoœæ wskazuje na dwa
z nich. 

- Jest to szko³a, której orga-
nem prowadz¹cym jest Aka-
demia im. Jakuba z Para-
dy¿a, z któr¹ œciœle
wspó³pracujemy. Nasza
szko³a skupia siê na tworze-
niu warunków do optymalne-
go rozwoju sportowego - pi³ki
no¿nej czy koszykówki, ale
tak¿e na dawaniu œwietnych
podstaw do tego, by podj¹æ
zmagania z egzaminem ma-
turalnym - mówi dyrektor
ALMS-u, mgr Marta Waw-
rzyniak. - Dajemy szansê
uczniom i uczennicom na
przygotowanie siê do
podjêcia studiów z ró¿nych
dziedzin, a zatem nie tylko
sportowych - dodaje. 

W naszej placówce
kszta³cimy na dwóch podsta-
wowych kierunkach, tj. pro-
wadzimy mêskie klasy pi³ka-
rzy no¿nych i ¿eñskie klasy o
specjalnoœci koszykarskiej,
choæ mo¿liwa jest tak¿e spe-
cjalizacja bardziej ogólna,
zwi¹zana z realizacj¹ roz-
szerzonego zakresu wycho-
wania fizycznego (lekkoatle-
tyka, elementy si³owe). 

Du¿ym plusem naszej
szko³y jest fakt, ¿e treningi
uczniów wplecione s¹ w
standardowy plan lekcji, a
wiêc uczniowie mog¹ skupiæ
siê na rozwoju sportowym na
zmianê z rozwojem
zwyk³ego liceum ogólnoksz-
ta³c¹cego. Dodatkowo bli-
skoœæ i wspó³praca z AJP
zapewnia uczniom udzia³ w
ró¿nych ciekawych warszta-
tach czy wyk³adach ju¿ na
poziomie studenckim. 

- Cieszymy siê z tego, ¿e
mamy mo¿liwoœæ brania
udzia³u w ró¿nych warszta-
tach i wydarzeniach
udostêpnianych nam przez
ró¿ne instytucje, jednak
dziêki temu, ¿e naszym or-
ganem prowadz¹cym jest
Akademia im. Jakuba z Pa-
rady¿a, bierzemy udzia³ w
warsztatach o charakterze
naukowym, jak i o charakte-

rze praktycznym. Nasi
uczniowie szczególnie lubi¹
wydarzenia z udzia³em Wy-
dzia³u Technicznego, ponie-
wa¿ laboratorium tego wy-
dzia³u na Uczelni jest doskona-
le wyposa¿one. Nawi¹zujemy
tak¿e wspó³pracê z Wydzia³em
Prawa i Bezpieczeñstwa oraz
Ekonomicznym, przed nami
ró¿nego rodzaju wydarzenia
zwi¹zane z m. in. z cyklem
„Wiedza. Innowacje. Przy-
sz³oœæ” - podkreœla dyrektor-
ka ALMS. 

Ta wspó³praca pozwala
tak¿e na zerwanie ze stereo-
typami, dotycz¹cymi spor-
towców. - Bardzo cieszy nas
fakt, ¿e mamy okazjê zerwaæ
ze stereotypem sportowca,
który nie chce rozwijaæ siê w

innych dziedzinach ¿ycia, nie
jest zainteresowany nauk¹.
Du¿o energii i zaanga¿owa-
nia wk³adamy w szkole w to,
by naszym sportowcom
„chcia³o siê chcieæ” poszuki-
waæ wiedzy i pog³êbiaæ swo-
je mo¿liwoœci i predyspozy-
cje - dodaje. 

W zwi¹zku z tym, ¿e jes-
teœmy szko³¹ mistrzostwa
sportowego, nasi uczniowie
przez 16 godzin w tygodniu
trenuj¹ swoje umiejêtnoœci
sportowe, zaœ w pozosta³ym
czasie realizuj¹ standardow¹
podstawê programow¹,
któr¹ realizuje ka¿dy uczeñ
liceum ogólnokszta³c¹cego.
Dodatkowo nasza szko³a
umo¿liwia realizacjê rozsze-
rzeñ z takich przedmiotów

jak jêzyk obcy, geografia czy
biologia, które to najczêœciej
dodatkowo wybieraj¹ ucznio-
wie na egzaminie matural-
nym. Jednak ze wzglêdu na
to, ¿e naszym celem jest
wszechstronne kszta³cenie
m³odzie¿y, nie zabraknie im
tak¿e dzia³añ zwi¹zanych z
samorz¹dem, olimpiadami
czy wydarzeniami spo³ecz-
nymi.

- Jako Samorz¹d Uczniow-
ski staramy siê organizowaæ
wiele ró¿nego rodzaju ak-
tywnoœci dla naszych kole-
gów i kole¿anek, a czasem
tak¿e spo³ecznoœci Gorzo-
wa. Wa¿ne jest dla nas to, by
umiliæ czas innym, ale tak¿e
zwiêkszyæ ich œwiadomoœæ,
zwracaj¹c uwagê na ró¿ne,

czasem nietypowe œwiêta
czy uroczystoœci - komentuje
Zuzanna Banasiewicz,
uczennica klasy 3a i prze-
wodnicz¹ca Samorz¹du
Uczniowskiego w ALMS. 

- Dodatkowo organizujemy
tak¿e sporo akcji charytatyw-
nych, które wspieraj¹ osoby i
zwierzêta z naszego miasta,
jak w ostatnim czasie zbiór-
ka ptasiego mleczka dla Do-
mu Pomocy Spo³ecznej, a w
ramach Œwiatowego Dnia
Zwierz¹t - zbiórkê karmy i
akcesoriów dla naszego
schroniska - dodaje. 

Doskonale zdajemy sobie
sprawê, ¿e wytrwanie w tre-
ningach i dobrej nauce jest
doœæ wymagaj¹cym zada-
niem, dlatego skupiamy siê
tak¿e na rozwoju mentalnym
naszych uczniów i
wdra¿aniu ich w samodyscy-
plinê. Rozwój i opieka pod
k¹tem psychologicznym,
uczenie siê radzenia sobie
ze stresem, pora¿k¹ czy suk-
cesem, to jedno z g³ównych
zadañ zespo³u psychologicz-
no-pedagogicznego. 

- W ALMS uczniowie maj¹
zapewnion¹ opiekê psycho-
logiczn¹ i pedagogiczn¹
sprawowan¹ przez psycholo-
ga, pedagoga, specjalistê do
spraw sportu oraz pedagoga
specjalnego. M³odzi spor-
towcy maj¹ zajêcia z zakre-
su psychologii sportu, objêci
s¹ wsparciem mentalnym,
które pozwala im dobrze

wspó³pracowaæ na boisku i
rozwijaæ swoje kompetencje.
Pedagodzy dbaj¹ zaœ, by
uczniowie ze specyficznymi
trudnoœciami w nauce, dziêki
inkluzji, mieli wyrównane
szanse edukacyjne - opo-
wiada Dorota Kowalska,
pedagog szkolny. 

Warto wspomnieæ, ¿e
jesteœmy szko³¹ niepub-
liczn¹ na prawach szko³y
publicznej, a nasi ucznio-
wie nie uiszczaj¹ op³at za
naukê, jak w innych pry-
watnych placówkach. Dziê-
ki temu, ¿e jesteœmy pla-
cówk¹ niepubliczn¹, nasze
klasy s¹ niewielkie, a
uczniowie dopilnowani pod
ka¿dym k¹tem. Treningi
prowadzi wykwalifikowana
kadra trenerska, a wœród
naszych trenerów s¹ tak¿e
osoby, które otrzymuj¹ po-
wo³ania do Kadry Narodo-
wej.

Jeœli jeszcze nie przekona-
liœmy Ciê do dania nam
szansy, by staæ siê Twoj¹
szko³¹ œredni¹, zapraszamy
do zapoznania siê z ofert¹
kszta³cenia ALMS, która
znajduje siê na stronie inter-
netowej: www.alms.ajp.edu.pl
lub do odwiedzenia nas w
siedzibie przy ul. Fryderyka
Chopina 52 w Gorzowie
Wielkopolskim, w budynku
nr 8.

KINGA TAISNER 
Nauczyciel jêzyka polskiego 

w ALMS

Trenuj i ucz się razem z nami! 
Akademickie Liceum Mistrzostwa Sportowego w Gorzowie to dla wielu pocz¹tkuj¹cych sportowców droga do sukcesu. Nie tylko tych
odnoszonych na arenach sportowych, ale równie¿ w edukacji.

W ALMS mamy męskie klasy piłkarzy nożnych i żeńskie klasy o specjalności koszykarskiej,
choć możliwa jest także specjalizacja bardziej ogólna
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Glikoalkaloidy (alkaloidy
w po³aczeniu z kilkoma
cz¹steczkami cukru) nale¿¹
do tzw. wtórnych metaboli-
tów roœlin (ang. secondary
plant products), które
uczestnicz¹ w obronie roœlin
przed atakiem owadów oraz
skutkami stresu termiczne-
go i wodnego. Wystêpuj¹
g³ównie w roœlinach z rodzi-
ny psiankowatych (Solana-
ceae). Obecnie znanych jest
a¿ 90 alkaloidów w ponad
350 gatunków z tej rodziny,
m.in.: 

- w ziemniaku : α-solani-
na, α-chakonina, demissy-
na, komersonina, dehydro-
komersonina, 

- w pomidorze: tomatyna i
dehydrotomatyna o s³ab-
szym dzia³aniu ni¿ solanina, 

- w psiance pod³u¿nej
(ober¿yna/bak³a¿an): α-so-
lanina i α-solamargina. 

Ziemniak i pomidor zosta³y
sprowadzone do Europy
podczas epoki wielkich od-
kryæ geograficznych w XV i
XVI wieku, natomiast
ober¿yna za poœrednictwem
arabskich handlarzy ju¿ w
œredniowieczu.

Do podstawowych sk³adni-
ków œwie¿ych bulw ziem-
niaka nale¿¹: woda (78,8%)
i wêglowodany (18,3%, w
tym skrobia 15,3%), b³onnik
pokarmowy (1,5%), bia³ko
(1,9%, w aminokwasy lizyna
i treonina), t³uszcze (0,1-
0,2%), sk³adniki mineralne
(0,9% w tym: wapñ, mag-
nez, sód miedŸ, ¿elazo, jod,
mangan, cynk, selen, nikiel,
chrom), witaminy z grupy B
(B1, B2, PP, B5, B6, H, B9)
oraz witamina C. Ziemniaki
zawieraj¹ te¿ substancje
biologicznie aktywne tj.:
zwi¹zki fenolowe, lektyny,
inhibitory proteazy, pataty-
ny, karotenoidy, chlorofil i
kwasy organiczne.

Zawartoœæ glikoalkaloidów
w ziemniakach zale¿y od
odmiany i miejsca uprawy,
stopnia dojrza³oœci, wiel-
koœci bulw, nawo¿enia (nie-
dobór potasu a nadmiar
azotu), uszkodzenia mecha-
nicznego lub zaka¿enia
tkanki oraz warunków prze-
chowywania. W bulwach
ziemniaka α-solanina i α-
chakonina stanowi¹ a¿ 95%
glikoalkaloidów, a prze-
ciêtne proporcje zawartoœci
tych dwóch zwi¹zków to
3:2. Fizjologicznie solanina
w ziemniaku pe³ni funkcjê
ochronn¹, gdy¿ gromadzi
siê w miejscu ich mecha-
nicznego uszkodzenia
(pêkniêæ, st³uczeñ) lub in-
fekcji (grzyb, zgnilizna), a
wiêc wykazuje w³aœciwoœci
insektycydo- i grzybobój-
cze. 

Jednak glikoalkaloidy
ziemniaka i pomidora w
organizmie cz³owieka ha-
muj¹ czynnoœæ esterazy
cholinowej, dzia³aj¹ na
centralny system nerwo-
wy, pora¿aj¹ uk³ad odde-
chowy i motoryczny,
dzia³aj¹ dra¿ni¹co na
b³onê œluzow¹ uk³adu po-
karmowego powoduj¹c
zaburzenia (œlinotok,
md³oœci, wymioty z kolk¹,
biegunka), powoduj¹ za-
palenie w¹troby i nerek,
hemolizê erytrocytów i za-
burzenia kr¹¿enia. Mo¿e
wyst¹piæ równie¿ forma
wysypkowa zwi¹zana z
owrzodzeniem ¿o³¹dka,
zapaleniem spojówek,
pêcherzykowat¹ i
³uszcz¹c¹ siê egzem¹
nóg. Niektóre objawy za-
trucia glikoalkaloidami
mog¹ wyst¹piæ ju¿ po 30
minutach od spo¿ycia.
Dzieci s¹ bardziej wra¿li-
we na solaninê ni¿ osoby
doros³e. 

Glikoalkaloidy maj¹ d³ugie
okresy pó³trwania w surowi-
cy u cz³owieka, co sugeruje
mo¿liw¹ ich akumulacjê w
w¹trobie, nerkach i sercu.
Wydalane s¹ g³ównie z
ka³em i moczem. Wed³ug
Europejskiego Urzêdu ds.
Bezpieczeñstwa ¯ywnoœci
(EFSA 2020) u osób do-
ros³ych ostre objawy to-
ksyczne po spo¿yciu gliko-
alkaloidów z ziemniaków
mogê wyst¹piæ ju¿ przy 1
mg/kg masy cia³a lub
wiêcej.  Dawki w zakresie
3-6 mg glikoalkaloidów
pochodz¹cych z ziemnia-
ków/kg masy cia³a s¹
uwa¿ane za potencjalnie
œmiertelne dla ludzi. 

W roœlinie ziemniaka naj-
wiêcej solaniny jest w owo-
cu (zielonej jagodzie) do

1000 mg/100g, w kwiatach
znajduje siê ok. 700
mg/100g, w kie³kach do
500 mg/100g, natomiast w
bulwach koncentruje siê on
pod skórk¹ i w tzw.
„oczkach” w iloœci do 40
mg/100g. W dojrza³ych bul-
wach ziemniaka jest 1,8-13
mg/100 g solaniny. 

Nie ma jej natomiast w
mi¹¿szu bulwy ziemniaka.
Tradycyjnie przygotowa-
ne do spo¿ycia ziemniaki
s¹ bezpieczne dla konsu-
menta, gdy¿ jako surowe
zawieraj¹ mniej ni¿ 20 mg
solaniny/kg, a jest ona
prawie w 60-90% usuwa-
na wraz z ³upin¹ i „oczka-
mi” w trakcie ich obiera-
nia oraz niewielkie iloœci
wraz z wod¹ przy ich od-
cedzaniu. W m³odych
ziemniakach stwierdza siê
na ogó³ wy¿sz¹ zawartoœæ
glikoalkaloidów, co jest
zwi¹zane z ich mniejszym
rozmiarem ni¿ bulw z
g³ównego zbioru (im mniej-
sza bulwa ziemniaka { 50g,
tym œrednia zawartoœæ gli-
koalkaloidów jest wiêksza).

Bior¹c pod uwagê ob-
róbkê ciepln¹ to solanina
obecna w ziemniakach jest
oporna na wysokie tempe-
ratury (czêœciowa degrada-
cja dopiero } 170°C), dlate-
go gotowanie nie niszczy jej
ca³kowicie, choæ pewna
iloœæ jest wyp³ukiwana pod-
czas gotowania z ze-
wnêtrznych warstw bulwy.
Po gotowaniu w wodzie
zostaje w ziemniakach
wiêcej ni¿ 93,9% chakoniny
oraz 95,9% solaniny. Goto-
wanie ziemniaków „w mun-
durkach” ogranicza
przejœcie solaniny z bulwy
do wody. Nie usuwa solani-
ny te¿ gotowanie ziemnia-
ków na parze. Gotowanie w

kuchence mikrofalowej
zmniejsza tylko o 15% za-
wartoœæ glikoalkaloidów w
ziemniakach. Natomiast
pieczenie i sma¿enie ziem-
niaków zmniejsza zawar-
toœæ solaniny w niewielkim
stopniu. W przypadku
sma¿enia w g³êbokim
t³uszczu zmiany zawartoœci
solaniny i chakoniny zale¿y
od temperatury tego proce-
su. W 157°C nie stwierdzo-
no zmian w zawartoœci gli-
kalkaloidów, w 170°C po-
zosta³oœæ tych zwi¹zków
wykazywa³a znaczne waha-
nia, natomiast w 210°C po
10 minutach pozostawa³o
64,9% chakoniny i 59,7%
solaniny w ziemniakach.
Wed³ug EFSA (2020) obie-
ranie ziemniaków zmniej-
sza zawartoœæ glikoalka-
loidów o 25-75%, gotowa-
nie w wodzie i
blanszowanie obranych
ziemniaków o 5-65%, a
sma¿enie obranych ziem-
niaków w oleju o 20-90%.
Pieczenie nieobranych
ziemniaków w kuchence
mikrofalowej i piekarniku
mo¿e powodowaæ zmniej-
szenie ich zawartoœci odpo-
wiednio o 3-45% i 20-50%.
Pomidor zwyczajny jest

jedn¹ z wa¿niejszych roœlin
spo¿ywczych w gospodarce
cz³owieka i jego diecie, a
jego g³ównymi producenta-
mi s¹ Chiny, Indie, USA,
Turcja i Egipt. W Europie,
najwiêksze uprawy pod
wzglêdem wielkoœci zbio-
rów owoców pomidora znaj-
duj¹ siê w Hiszpanii, Portu-
galii, Grecji oraz Rumunii.
Jest niskoenergetycznym
(19 kcal/100g) owocem
(woda 94,8%, wêglowoda-
ny 3,6%, bia³ko 0,90%,
t³uszcz 0,2%),
zawieraj¹cym b³onnik po-

karmowy (1,2%), sk³adniki
mineralne (0,5% w tym:
cynk, fosfor, jod, magnez,
miedŸ, potas, wapñ, ¿ela-
zo), witaminy z grupy B
(B1, B2, PP, B5, B6, H, B9),
witaminy C, E oraz K. Wy-
stêpuj¹ w pomidorze te¿
zwi¹zki aktywne biologicz-
nie  tj. likopen i ß-karoten,
flawonoidy i kwasy orga-
niczne, które nadaj¹ im pro-
zdrowotny charakter.
Z glikoalkaloidów pomi-

dory g³ównie zawieraj¹
tomtatynê, która wykazu-
je dzia³anie toksyczne
zbli¿one do solaniny, ale
jest mniej truj¹ca. Jej za-
wartoœæ w m³odych
rosn¹cych pêdach pomido-
rów jest bardzo wysoka i
mo¿e dochodziæ do 7%,
znaczne jej iloœci s¹ w or-
ganach generatywnych,
kwiatach i m³odych owo-
cach. Jednak wraz ze
wzrostem roœliny i dojrze-
waniem owoców tomatyna
ulega enzymatycznej hy-
drolizie, w wyniku której jej
zawartoœæ obni¿a siê. W
m³odych owocach pomidora
o masie do 10 g znajduje
siê od 300 do 700 mg/kg to-
matyny, w owocach zielonych
mniej bo oko³o 30-40 mg/kg,
natomiast w dojrza³ych czer-
wonych pomidorach stwier-
dza siê œladowe iloœci tego al-
kaloidu (3 mg/kg).

W pomidorach wystêpuje
równie¿ solanina, ale jej
iloœæ zale¿y od odmiany,
stadium dojrza³oœci, tak¿e
od metod przetwarzania
oraz czasu i sposobu prze-
chowywania. Zawartoœæ so-
laniny w pomidorach mieœci
siê w zakresie podobnym
jak w obranych ziemnia-
kach, tj. od ok. 1,2-10
mg/100g, w zale¿noœci od
odmiany i stadium dojrze-
wania. W miarê dojrzewa-
nia pomidorów jej iloœæ
zmniejsza siê, a w doj-
rza³ych nawet nie by³a wy-
krywana.  Pomidory s¹  wy-
korzystywane w wielu prze-
tworzonych produktach
spo¿ywczych, takich jak po-
midory w puszkach i suszo-
ne na s³oñcu, soki, keczup,
pasty, przeciery, sa³atki, so-
sy i zupy - zawartoœæ sola-
niny nie przekracza 5
mg/100g produktu.
Psianka pod³u¿na

(bak³a¿an, ober¿yna)
uprawiana w Europie w
XII/XIII wieku by³a bia³a,
ma³a i owalna, dlatego z
jêzyka angielskiego nazy-
wane s¹ eggplant (egg - ja-
jo, plant - roœlina) w Sta-
nach Zjednoczonych, Kana-
dzie i Australii. Pochodzi z
terenów Egiptu i Arabii
Saudyjskiej oraz pó³nocno-

zachodniej czêœci Indii. Pol-
ska nazwa ‘ober¿yna’ wy-
wodzi siê z okreœlenia w
jêzyku francuskim odmian o
barwie ciemnofioletowej:
‘aubergine’. Do naj-
wiêkszych œwiatowych pro-
d u c e n t ó w
bak³a¿ana/ober¿yny zalicza
siê: Chiny, Indie, Iran, Egipt
i Turcjê. W Europie
bak³a¿an uprawia siê we
W³oszech, Hiszpanii, Ru-
munii, Grecji i Francji. W
Polsce bak³a¿an/ober¿yna
pochodzi g³ównie z importu.
W celach spo¿ywczych
bak³a¿any/ober¿yna zbiera-
ne s¹ w stadium niedo-
jrza³ym i maj¹ krótki okres
przechowywania. W za-
le¿noœci od odmiany kolor w
stadium niedojrza³ym mo¿e
siê bardzo ró¿niæ, podczas
gdy fizjologicznie dojrza³e
owoce s¹ br¹zowe lub ¿ó³te.
Bak³a¿an/ober¿yna jest ni-
skoenergetycznym (26
kcal/100g) owocem (woda
91,9%, bia³ko 1,1%, t³uszcz
0,1%, weglowodany 6,3%),
Ÿród³em b³onnika (2,5%),
sk³adników mineralnych
(fosforu, potasu, ¿elaza, jo-
du, manganu i wapnia), wi-
tamin z grupy B (B1, B2, PP,
B6, B9) i witaminy C, kwasu
chlorogenowego (przeciwut-
leniacza), który przyczynia
siê do obni¿enia stê¿enia
we krwi mia¿d¿ycotwórcze-
go LDL-cholesterolu i wyka-
zuje dzia³anie przeciwbakte-
ryjne oraz przeciwwirusowe.
Zawiera te¿ antocjany, karo-
tenoidy,  w tym ß-karoten,
luteinê i zeaksantynê. 

W bak³a¿anie/ober¿ynie
g³ównymi glikoalkaloidami
s¹ α-solamargina i α-sola-
sonina. Œrednia zawartoœæ
α-solaniny w skórkach i
mi¹¿szu suszonych owoców
bak³a¿ana wynosi³a odpo-
wiednio 10,7 i 6,26
mg/100g. W innych bada-
nych wykazano, ¿e zawar-
toœæ solaniny w bak³a¿anie
wynosi oko³o 11 mg/100g.
Reasumuj¹c: zasadnym

jest w³¹cznie do swojej diety
ziemniaków pochodz¹cych
z g³ównego zbioru, doj-
rza³ych pomidorów czy te¿
bak³a¿anów/ober¿yny, rów-
nie¿ poddawanych obróbce
kulinarnej, co zmniejsza za-
wartoœæ glikoalkaloidów.
Warto zwróciæ uwagê, ¿e na
wiêksze spo¿ycie tych
zwi¹zków nara¿one s¹ oso-
by stosuj¹ce alternatywne
diety roœlinne.

dr hab. in¿. ZUZANNA GOLUCH, 
prof. UEW

Katedra Technologii ¯ywnoœci 
i ¯ywienia

Wydzia³ In¿ynierii Produkcji 
Uniwersytet Ekonomiczny

we Wroc³awiu   

Naturalne substancje antyodżywcze (cz. III) 
W lutowym i marcowym numerze EchoGorzowa.pl przedstawione zosta³y kwas fitynowy i szczawiowy, jako naturalne substancje antyod¿ywcze
wystêpuj¹ce w ¿ywnoœci. Teraz   zaprezentowane zostan¹ glikoalkaloidy.

Zawartość glikoalkaloidów w ziemniakach zależy od wielu czynników, o których piszemy w
artykule
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* zapraszamy do reklamy w naszej gazecie oraz na portalu echogorzowa.pl *

Nie chodzi o centralne IKP
(internetowe konto pacjenta),
które ma w zasadzie ka¿dy
posiadacz numeru PESEL,
ale o konto pacjenta szpitala.
Za³o¿y³o je i korzysta z niego
ju¿ prawie 20 tys. osób. Po-
siadacze konta znajd¹ na
nim choæby dokumentacjê
dotycz¹c¹ pobytu w szpitalu,
m.in. kartê informacyjn¹ z le-
czenia szpitalnego, czyli tzw.
wypis. Pobrany z konta pa-
cjenta szpitala jest tak samo
wa¿ny jak odebrany oso-
biœcie przy opuszczaniu od-
dzia³u. 

Wyniki badań  online 

Aktywne konto pacjenta to
te¿ szybki dostêp do wyni-
ków badañ. - Punkt odbioru
wyników przy szpitalu nie
jest czynny w weekendy, a
na koncie mam wyniki nawet
w sobotê czy niedzielê - mó-
wi pani Irena, która ju¿ od
dawna korzysta ze szpitalne-
go udogodnienia. Co wa¿ne,
do swojego konta rodzic
mo¿e przypisaæ niepe³nolet-
nie dziecko. Dziêki temu
bêdzie mia³ dostêp tak¿e do
wyników badañ pociechy.
Kolejna zaleta internetowego
konta to mo¿liwoœæ zdalnej
rejestracji do wybranych po-
radni. 

Zgłoś się po jednorazowy
kod 

Za³o¿enie konta to kilka mi-
nut przed komputerem.
Wchodzimy na stronê: szpi-
tal.gorzow.pl i klikamy w
zak³adkê: dla pacjentów, a w
niej wybieramy e-rejestracjê.
Potem: za³ó¿ konto, ¿eby
wype³niæ formularz, który siê

pojawi. Na wskazany adres
mailowy przyjdzie informacja
o za³o¿eniu konta i proœba o
zweryfikowanie adresu po-
czty elektronicznej (jeœli nie
przyjdzie, sprawdzamy
spam). 

Na koniec jeszcze musimy
aktywowaæ konto, jednorazo-
wo potwierdzaj¹c nasz¹
to¿samoœæ. 

Jest na to kilka sposób.
Mo¿emy poprosiæ o aktywo-
wanie konta np. w punkcie

wydawania wyników. Przed
za³o¿eniem konta tak¿e w
punkcie, ale te¿ w laborato-
rium czy rejestracji, mo¿emy
pobraæ jednorazowy kod do
uruchomienia konta (jest
wa¿ny 14 dni). Mo¿na te¿
poprosiæ o weryfikacjê konta,
wysy³aæ do szpitala e-mail
przez ePUAP. 

Dzwoń do call center

Konto pacjenta szpitala
umo¿liwia te¿ rejestracjê do

wybranych poradni specjali-
stycznych. Innym sposobem,
który pozwoli nam umówiæ
siê do specjalisty bez odwie-
dzania rejestracji (tymczaso-
wo przeniesionej do pawilo-
nu przy dzieciêcym ambula-
torium chirurgicznym) jest
skorzystanie ze szpitalnego
call center. Telefoniczna re-
jestracja pracuje w dni po-
wszednie od 7.00 do 14.30,
a w poniedzia³ki i œrody do
18.00. Pod numerem: 95

782 77 77 zarejestrujemy siê
niemal do wszystkich porad-
ni (z wyj¹tkiem poradni zdro-
wia psychicznego i radiotera-
pii), a tak¿e na badania ob-
razowe typu RTG czy TK. 

Po godzinach pracy call
center, ale te¿ np. w dni wol-
ne czy œwiêta, mo¿na te¿
wys³aæ e-mail z proœb¹ o re-
jestracjê do tej czy innej po-
radni lub na badania obrazo-
we. Mailowo mo¿na te¿ za-
rejestrowaæ siê na badania

do Zak³adu Medycyny Nuk-
learnej (patrz ramka). 

Innym pomoc¹ dla pacjen-
tów szpitala jest internetowy
Asystent Pacjenta na stronie
lecznicy: {www.szpital.go-
rzow.pl}. Znajdziemy w nim
gotowe formularze, które wy-
starczy wype³niæ i czekaæ na
odpowiedŸ zwrotn¹. Przez
stronê szpitala mo¿na te¿
uzyskaæ dostêp do wyników
badañ obrazowych, a nawet
samodzielnie wypaliæ p³ytê
CD. 

MATERIAŁ WSZW 
W GORZOWIE WLKP.

Program badañ w kierunku
wykrywania raka p³uc to to-
mografia komputerowa dla
osób, które s¹ najbardziej
zagro¿one nowotworem. Na
badanie nie jest potrzebne
skierowanie.

Program jest realizowany w
ramach Narodowej Strategii
Onkologicznej. Tomografia
komputerowa to oferta dla
aktywnych palaczy i osób,
które pali³y przez wiele lat, a
rzuci³y na³óg nie wiêcej ni¿
15 lat temu. Jeœli spe³niaj¹ te
i inne warunki, mog¹ sko-
rzystaæ z profilaktyki.

- Nie potrzeba skierowania.
Wystarczy zg³osiæ siê na od-
dzia³ chorób p³uc i wype³niæ
anonimow¹ ankietê - mówi
Halina PrzewoŸna, koordy-
natorka programu w szpitalu.
Na podstawie ankiety lekarz
kwalifikuje pacjenta do bada-
nia.

Program jest adresowany
do dwóch grup palaczy:

·  Pierwsza to osoby w
wieku 55-74 lat,  które
pal¹ (co najmniej 20 lat,
co najmniej jedn¹ paczkê
na dobê) lub rzuci ³y

na³óg nie wiêcej ni¿ 15
lat temu.

· Druga grupa pacjentów to
osób w wieku 50-74 lat, któ-
re s¹ aktywnymi palaczami
lub rzuci³y palenie nie wiêcej
ni¿ 15 lat temu i stwierdzono
u nich jeden z wielu czynni-
ków ryzyka. Chodzi o osoby,
które - z uwagi na wykony-
wany zawód - by³y nara¿one
na dzia³anie krzemionki, be-
rylu, niklu, chromu, kadmu,
azbestu, zwi¹zków arsenu,
spalin silników diesla, dymu
ze spalania wêgla kamien-
nego, sadzy, ekspozycji na

radon, chorowa³y na raka
p³uca, ch³oniaka, raka g³owy
i szyi lub raki zale¿ne od pa-
lenia tytoniu, np. raka pêche-
rza moczowego, ich bliscy
(krewni pierwszego stopnia)
mieli raka p³uca, choruj¹ na
przewlek³¹ obturacyjn¹ cho-
robê p³uc (POChP) lub sa-
moistne w³óknienie p³uc
(IPF).

Program to konsultacje ze
specjalistami i darmowa to-
mografia p³uc. Zapisy 734
821 568 od poniedzia³ku do
pi¹tku 8.00-14.00.

WSZW GORZÓW WLKP.

Internet zamiast kolejki do okienka
Odbiór wyników badañ czy rejestracja do poradni - to tylko niektóre sprawy, jakie za³atwimy w gorzowskim szpitalu bez odwiedzania lecznicy.
Wiedz¹ o tym u¿ytkownicy internetowego konta pacjenta szpitala. 

Tomografia dla aktywnych i byłych palaczy
Ca³y czas mo¿na zg³aszaæ siê do gorzowskiego szpitala na badania profilaktyczne w ramach programu wykrywania raka p³uc.

Warto skorzystać z oferowanego przez gorzowski szpital
programu dla własnego zdrowia
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Wyniki badań, za które w laboratorium odpowiada m.in. Marta Mackiewicz-Polska, o dowolnej porze odbierzemy przez inter-
netowe konto pacjenta szpitala 
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rr do poradni
call center 95 782 77 77 w. 1
(poniedzia³ek, œroda 7.00-18.00;
wtorek, czwartek, pi¹tek 7.00-14.30)
r lub: rejestracja@szpital.gorzow.pl
r lub asystent pacjenta na
{www.szpital.gorzow.pl}
r lub osobiœcie: rejestracja g³ówna,
ul. Dekerta 1 (przy Izbie Przyjêæ)
poniedzia³ek - pi¹tek 7.00-14.30
rr do zak³adu radiologii, np. na
RTG czy TK
call center 95 782 77 77 w. 2 r lub
radiologia@szpital.gorzow.pl r lub
asystent pacjenta r lub osobiœcie:
rejestracja, ul. Dekerta 1, blok B (1
piêtro) poniedzia³ek - pi¹tek 7.00-
14.30
rr do Zak³adu Medycyny
Nuklearnej, np. na PET/CT
95 782 77 63/95 782 77 64
poniedzia³ek - pi¹tek 8.30-14.30 r
lub osobiœcie: poniedzia³ek - pi¹tek
7.00-14.30, ul. Dekerta 1, budynek N
(2 piêtro)r lub
izotopy@szpital.gorzow.pl r lub
asystent pacjenta 
Wiêcej informacji na
{www.szpital.gorzow.pl} w
zak³adce: DLA PACEJNTÓW 

TAK SIÊ 
ZAREJESTRUJESZ



Niestety, 11 kwietnia 2025 ro-
ku dotar³a do nas smutna infor-
macja, ¿e Witold G³owania nie
¿yje. Zmar³ w wieku niespe³na
91 lat. 

Witold G³owania pochodzi³ z
Kielc, gdzie urodzi³ siê 18 lipca
1934 roku. W czasie wojny jego
ojciec oraz przyrodni brat wal-
czyli w Batalionach Ch³opskich,
a jak wiadomo, na Kielec-
czyŸnie ta organizacja by³a naj-
wiêksza. 
- Brat by³ du¿o starszy ode
mnie i po wojnie od razu wyje-
cha³ do Szczecina, gdzie zosta³
szefem legalnej jeszcze partii
PSL oraz pos³em -mówi³ Witold
G³owania w rozmowie z nami w
2016 roku. - Kiedy pod koniec
1947 roku Stanis³aw Miko³aj-
czyk uciek³ z Polski nast¹pi³y
aresztowania i zamkniêto moje-
go brata, którego oskar¿ono o
pomoc w ucieczce by³ego pre-
miera na uchodŸstwie, potem
wicepremiera w Tymczasowym

Rz¹dzie Jednoœci Narodowej.
By³a to bzdura, ale trafi³ do 
wiêzienia na osiem lat. Potem
jeszcze dopadli mojego ojca,
który na szczêœcie d³ugo nie
posiedzia³, ale postanowi³ z
mam¹ wyjechaæ na zachodnie
ziemie. I trafili do Sulêcina -
wspomina³.

Pan Witold po zdaniu matury
wyjecha³ do Czêstochowy i tam
ukoñczy³ Politechnikê. W trakcie
studiów gra³ w AZS Czêstocho-
wa w hokeja na trawie. Znalaz³
siê nawet w m³odzie¿owej re-
prezentacji olimpijskiej. Intere-
sowa³ siê równie¿ ¿u¿lem i by³
sta³ym bywalcem na meczach
W³ókniarza.

Po skoñczeniu studiów przyje-
cha³ do Sulêcina, do rodziców, a
w  Gorzowie zacz¹³ szukaæ pra-
cy. Najpierw uda³ siê do Stilonu,
tam jednak szukano chemików i
skierowali go do Zak³adów Me-
chanicznych ,,Gorzów’’. Bardzo
szybko zosta³ przyjêty.

Pocz¹tkowo pracowa³ w na-
rzêdziowni. Potem zosta³ kie-
rownikiem wydzia³u M-II. W
1961 roku zosta³ dyrektorem ds.
produkcji, a trzy lata póŸniej dy-
rektorem ds. technicznych.
Nadzorowa³ budowê zak³adu w
Baczynie.

Jego przygoda z dzia³alnoœci¹
sportow¹ w przedsiêbiorstwie
rozpoczê³a siê od wspó³pracy z

sekcj¹ motocrossow¹. Z cza-
sem w³¹czy³ siê w dzia³alnoœæ
klubu i w 1967 roku zosta³ wice-
prezesem. Potem trzykrotnie by³
wybierany na prezesa Stali.
Mia³o to miejsce w latach 1972-
74, 1976-79 i 1986-88. Za jego
kadencji gorzowscy ¿u¿lowcy
wywalczyli 23 medale mist-
rzostw Polski we wszystkich
rozgrywkach, w tym a¿ czter-

naœcie z³otych. Co najwa¿nie-
jsze, czterokrotnie najlepsi byli
w lidze. By³o to w latach 1973,
1976, 1977 i 1978.
- Prezesem w tamtych cza-
sach nie móg³ byæ szeregowy
pracownik, bo bez poparcia dy-
rekcji nic by siê nie zrobi³ - opo-
wiada³ ni¿ej podpisanemu pre-
zes G³owania. - Do tego by³a to
funkcja czysto spo³eczna, st¹d
chêtnych za bardzo nie by³o.
Ka¿dy siê broni³, gdy¿ wi¹za³o
siê to z licznymi obowi¹zkami,
du¿¹ odpowiedzialnoœci¹ i ¿ad-
nymi profitami. Powiem wiêcej,
bêd¹c dyrektorem zak³adu, a
chc¹c jechaæ z ¿u¿lowcami do
Anglii czy Szwecji musia³em
braæ urlop. To by³a kupa k³opo-
tów, dlatego do zarz¹du trafiali
tak naprawdê ludzie oddani, za-
kochani w sporcie - podkreœli³.

Przez kilka lat by³ szefem
szkolenia w GKS .̄ Jak czêsto
powtarza³, najwiêksz¹ satys-
fakcjê sprawia³y mu sukcesy

¿u¿lowców Stali i reprezentacji
Polski. Pasjonowa³ siê nie tylko
¿u¿lem, ale równie¿ pi³k¹
rêczn¹ i boksem. Bêd¹c ju¿ na
emeryturze przez pewien czas
pracowa³ w Stali jako dyrektor
klubu. W 2016 roku decyzj¹
cz³onków klubu zosta³ jako trze-
ci w historii klubu wyró¿niony ty-
tu³em honorowego prezesa Sta-
li. Jak mówi³ wtedy, zosta³ tym
faktem zaskoczony.
- Dla mnie decyzja stowarzy-
szenia jest ogromnym zasko-
czeniem, bo nikt mi nie podpo-
wiedzia³, ¿e jest szykowana ta-
ka niespodzianka. Prezes
Ireneusz Maciej Zmora prosi³
mnie tylko, ¿ebym przyszed³
,,pod krawatem’’ a sam go nie
ubra³ - powiedzia³ po otrzyma-
niu tego tytu³u.

Witold G³owania zosta³ pocho-
wany 22 kwietnia na gorzow-
skim cmentarzu przy ul. ¯wiro-
wej.

ROBERT BOROWY 
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Za kadencji Witolda Głowani gorzowscy żużlowcy rządzili na
krajowych torach
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Miał przyjść ,,pod krawatem’’
Witold G³owania to wyj¹tkowa postaæ w historii gorzowskiego sportu, gorzowskiego ¿u¿la. Osoba, która mia³a bardzo du¿y wp³yw na najwiêksze
sukcesy ¿u¿lowców Stali Gorzów w latach siedemdziesi¹tych.

- Z powodów zdrowotnych
musia³ pan zakoñczyæ przy-
godê z pi³k¹. Przed spotka-
niem z Uni¹ Turza Œl¹ska
zosta³ pan po¿egnany przez
kibiców i dzia³aczy Stilonu.
Jakie uczucia panu towa-
rzyszy³y w tym momencie?

- Tak wewnêtrznie by³o mi
trochê smutno, gdy¿ nagle
przysz³a taka informacja o
moich problemach zdrowot-
nych. Trzeba by³o siê z tym
zmierzyæ, mia³em wsparcie
rodziny i ze strony klubu. Z
drugiej strony by³ to fajny mo-
ment, bo w³aœnie powa¿ne
granie w pi³kê zaczyna³em w
GKP Gorzów. Potem wiele lat
gra³em w ca³ej Polsce, a teraz
na zakoñczenie kariery po-
wróci³em do Gorzowa, gdzie

siê to wszystko tak naprawdê
zaczê³o.
- Problemy zdrowotne nie

wykluczaj¹ jednak pana ak-
tywnoœci fizycznej?

- O profesjonalnym graniu
oczywiœcie nie ma mowy, ale
basen, bieganie, delikatna
si³ownia czy rower wchodz¹
jak najbardziej w grê.
- Od pi³ki pan jednak nie

odchodzi i prowadzi teraz
zajêcia z m³odzie¿¹.

- Tak, obecnie pracujê w Sti-
lonie z m³odzikami i orlikami.
Tu staram siê przekazywaæ
swoj¹ wiedzê, a zarazem
zdobywaæ kolejne trenerskie
uprawnienia.
- Jakie momenty z boisko-

wej kariery wspomina pan
najmilej?

- Jest wiele wspomnieñ, bo
gra³em sporo lat na zaple-
czu ekstraklasy. Fajn¹ przy-
godê mia³em w Kaliszu,

gdzie przed dwoma laty do-
tarliœmy do pó³fina³u Pucha-
ru Polski. Graliœmy wtedy z
Legi¹ Warszawa i minimal-

nie przegraliœmy jedn¹
bramk¹. Cieszy³em siê at-
mosfer¹ stadionow¹,
zw³aszcza kiedy by³y pe³ne
trybuny. W trakcie kariery,
dziêki pi³ce, pozna³em mnó-
stwo fajnych ludzi i te znajo-
moœci pozostan¹ ju¿ na za-
wsze.
- Czy jest coœ, czego pan

¿a³uje, patrz¹c na swoje
pi³karskie CV?

- Wiele lat wystêpowa³em
w pierwszej lidze, szkoda je-
dynie, ¿e nie uda³o siê za-
graæ w ekstraklasie.
- W jakim czasie pana

pi³karska dyspozycja by³a
najwy¿sza?

- Trudno powiedzieæ, ale
dobry czas mia³em w Miedzi
Legnica oraz w Dolcanie

Z¹bki, gdzie otarliœmy siê o
ekstraklasê. By³y to lata
2014-15.
- Mia³ pan swojego ulu-

bionego trenera?
- Zawodnicy dziel¹ trene-

rów na z³ych, jak nie graj¹ i
dobrych, jak graj¹ w pierw-
szym sk³adzie. Z regu³y
by³em ulubieñcem trenerów,
bo zostawia³em serce na
murawie, a trenerzy lubi¹ ta-
kich zawodników.
- Rodzina cieszy siê, ¿e

bêdzie pan czêœciej w do-
mu?

- ¯ona siê cieszy, dzieci
równie¿, ale tak naprawdê w
domu nie bêdê a¿ tak
czêsto, bo zostajê przy
pi³ce.
- Dziêkuje za rozmowê.

Byłem ulubieńcem trenerów, zostawiałem serce na murawie
Z Adrianem £uszkiewiczem, by³ym pi³karzem CFB Stilonu Gorzów, rozmawia Przemys³aw Dygas

r  e  k  l  a  m  a

Adrian Łuszkiewicz pożegnał się z grą na ligowym poziomie,
ale pozostaje przy piłce
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W Gorzowie od lat kibice
marz¹ o mistrzostwie Polski,
ale na ten tytu³ musimy jesz-
cze wszyscy cierpliwie po-
czekaæ. Na razie cieszmy
siê z dziesi¹tego w dziejach
gorzowskiego basketu me-
dalu, z czego pi¹tego srebr-
nego. Je¿eli dodamy do te-
gorocznego wicemistrzo-
stwa Polski zdobyty w
styczniu pierwszy w dzie-
jach klubu Puchar Polski, to
mo¿emy otwarcie powie-
dzieæ, i¿ miniony sezon oka-
za³ siê byæ najlepszym w
historii koszykarskiego AZS
AJP Gorzów.

Przypomnijmy, ¿e medalo-
wa passa naszych koszyka-
rek rozpoczê³a siê w 2008
roku od wywalczenia br¹zo-
wego medalu. W decy-
duj¹cych meczach o trzecie
miejsce akademiczki poko-
na³y wówczas Dudê Super-
Pol Leszno 3:1. Potem dwu-
krotnie z rzêdu nasz zespó³
meldowa³ siê w wielkich fi-
na³ach, ale w walce o mist-
rzowski tytu³ dwukrotnie nie
sprosta³ ekipie Lotosu Gdy-
nia. Z gdyniankami uda³o
siê wygraæ dopiero za trze-
cim podejœciem w 2011 ro-
ku, ale stawk¹ wtedy by³
br¹zowy medal.

Po zdobyciu czterech z
rzêdu kr¹¿ków nast¹pi³ s³ab-
szy czas dla nadwar-
ciañskiego basketu. Do 2019
roku najlepszymi
osi¹gniêciami by³o dwukrot-
ne zajêcie pi¹tej pozycji, ale
zdarzy³ siê sezon, w którym
nasze koszykarki na 22 me-
cze wygra³y zaledwie szeœæ i
skoñczy³y rozgrywki na dzie-
si¹tej pozycji. Od 2019 roku
zespó³ Polskiej Strefy Inwe-
stycji Enea AJP corocznie
melduje siê w strefie meda-
lowej i a¿ szeœæ razy stawa³
w tym czasie na podium. Je-
dynie w 2022 roku uplasowa³
siê na czwartym miejscu,
przegrywaj¹c walkê o br¹zo-
wy medal z Ark¹ Gdynia 0:2.

Jeœli chodzi o medalowe
sezony, to w 2019 roku w fi-
nale lepsza od akademiczek
okaza³a siê ekipa CCC Pol-
kowice, która wygra³a rywa-
lizacjê 3:0. Rok póŸniej roz-
grywki zosta³y przerwane po

21 kolejkach rundy zasadni-
czej i medalistów wy³oniono
na podstawie zajmowanych
w tym momencie miejsc w
tabeli. Gorzowianki by³y
trzecie ze strat¹ jednego
punktu do drugiego Artego
Bydgoszcz i piêciu do Arki
Gdynia, która wygra³a
wszystkie mecze w sezonie.
W 2021 roku zdo³ano rozeg-
raæ prawie ca³y play-off,
wy³oniono mistrza i wice-
mistrza Polski, ale ze
wzglêdu na zaka¿enia covi-
dem nie rozegrano meczów
o trzecie miejsce i decyzj¹
w³adz Polskiego Zwi¹zku
Koszykówki br¹zowe meda-
le przypad³y gorzowiankom
oraz ich rywalom, zespo³owi
Basket-25 Bydgoszcz. By³
to jedyny przypadek w histo-
rii kobiecej ligowej koszy-
kówki w Polsce, ¿eby dwie
dru¿yny zosta³y sklasyfiko-
wane ex aequo na miejscu
medalowym i otrzyma³y
wspólnie kr¹¿ki o tym sa-
mym kolorze.

W 2023 roku gorzowianki
ponownie siêgnê³y po br¹zo-
wy medal, pokonuj¹c w de-
cyduj¹cych starciach
Zag³êbie Sosnowiec 2:0. W
ostatnich dwóch sezonach
nasz zespó³ dwukrotnie mel-
dowa³ siê w fina³ach. Przed
rokiem przegra³ jednak walkê
o mistrzostwo kraju z BC Pol-

kowice 0:3, a w tym roku
równie¿ 0:3 z VBW Gdynia.

Droga po tegoroczne wice-
mistrzostwo Polski by³a wy-
boista i wyj¹tkowo trudna.
Po s³abej w wykonaniu go-
rzowianek rundzie zasadni-
czej, w której to z bilansem
oœmiu zwyciêstw i dzie-
siêciu pora¿ek zajê³y szóste
miejsce, w walce o awans
do strefy medalowej przy-
sz³o spotkaæ siê im z mist-
rzyniami Polski sprzed
dwóch lat - zespo³em Polski
Cukier AZS UMCS Lublin.
To by³y cztery wynisz-
czaj¹ce spotkania, ostatnie
zakoñczone dogrywk¹. Go-
rzowianki wygra³y seriê 3:1 i
w pó³finale mocno ju¿ po-
rozbijane przez kontuzje
zmierzy³y siê ze Œlêz¹
Wroc³aw.

Pó³fina³owa seria by³a
jeszcze bardziej emocjo-
nuj¹ca, dru¿yny spotka³y siê
a¿ piêæ razy, a losy awansu
rozstrzygnê³y siê dopiero
po… dogrywce w pi¹tym
meczu. O w³os lepsze by³y
podopieczne trenera Dariu-
sza Maciejewskiego. W fi-
nale zabrak³o jednak si³, a
mo¿e równie¿ trochê
umiejêtnoœci, bo zespó³
VBW Gdynia przez ca³y se-
zon gra³ wyœmienicie, w fa-
zie play-off nie przegra³ ¿ad-
nego spotkania, prezentuj¹c

bardzo stabiln¹ koszykówkê
przez ca³y rok. Nie przegra³
równie¿ ani jednego meczu
z naszymi akademiczkami w
lidze, a by³o ich w sumie
piêæ - dwa w rundzie zasad-
niczej i trzy w play-off. Jedy-
ne zwyciêstwo gorzowianki
nad rywalkami odnios³y w
pó³finale Pucharu Polski w
Sosnowcu 86:66. 
- Ten sezon by³ niesamo-
wity i szalony. Mia³yœmy
swoje problemy, ale koñczy-
my ten sezon z wicemist-
rzostwem Polski i Pucharem

Polski.  Zabrak³o nam zdro-
wia, bo wiele zawodniczek
nam wypad³o. Szalone
æwieræfina³y, pó³fina³y i
gdzieœ w tych fina³ach za-
brak³o mocy. Oceniam ten
sezon bardzo pozytywnie, w
grudniu nikt by nie powie-
dzia³, ¿e bêdziemy mia³y, to
co mamy teraz - powiedzia³a
dla mediów klubowych kapi-
tan naszego zespo³u Klau-
dia Gertchen.

Bardzo zadowolony z
osi¹gniêtych wyników
dru¿yny by³ prezes klubu Mi-
cha³ Kugler. Po fina³owych
meczach z VBW Gdynia
stwierdzi³, ¿e praca, która
jest wykonywana w klubie,
idzie w dobrym kierunku.
- Nie by³ to dla nas ³atwy
sezon, kontuzje przed sezo-
nem i du¿o nerwów w trak-
cie trwania tego sezonu. W
pewnym momencie ju¿ nikt
na nas nie stawia³, a my
wtedy spokojnie pracowa-
liœmy. W sporcie trzeba pra-
cowaæ spokojnie, mieæ swo-
je cele i do nich d¹¿yæ.
Optymalna forma przysz³a
na fina³ Pucharu Polski, ten
zespó³ gra³ wtedy piêkny
basket. W play-off zabrak³o
nam trochê zdrowia, ale jes-
teœmy bardzo zadowoleni z
tego sezonu. Teraz wszyscy
cieszymy siê, ¿e gorzowskie
koszykarki wywalczy³y
srebrny medal mistrzostw

Polski i pierwszy w historii
klubu Puchar Polski - sko-
mentowa³ prezes Micha³
Kugler.

Na koniec wymieñmy bo-
haterki tegorocznego sezo-
nu. Po wicemistrzostwo Pol-
ski i srebrne medale w Or-
len Basket Lidze Kobiet
siêgnê³y: Shatori Walker-
Kimbrough, Diamond Mil-
ler (obie USA), Elena Tsi-
neke (Grecja), Rebeka Mi-
kulášiková (S³owacja) oraz
Polki - Klaudia Gertchen,
Emilia Koœla, Ewelina
Œmia³ek, Wiktoria Ku-
czyñska, Joanna Koby-
liñska, Gabriela Lebiecka,
Weronika Steblecka i Julia
Molik. Na podium co praw-
da nie stanê³y, ale zagra³y
po kilka spotkañ na
pocz¹tku sezonu Lauren
Hansen oraz Kennedy
Brown. Potem zosta³y wy-
mienione na Shatori Walker-
Kimbrough i Diamond Miller.

W sztabie szkoleniowym
trenerowi Dariuszowi Ma-
ciejewskiemu na ³awce po-
magali Robert Pieczyrak i
Janusz Kopaczewski.
Oczywiœcie bardzo du¿y
wk³ad w sukcesy koszykarek
mia³ te¿ sztab medyczny, fi-
zjoterapeuci oraz ca³a rodzi-
na sponsorów i dzia³aczy
ró¿nych szczebli. Wszystkim
raz jeszcze gratulujemy!

ROBERT BOROWY

Najlepszy sezon w historii!
Dziesi¹ty medal w historii swoich wystêpów w rozgrywkach ligowych niedawno zdoby³y gorzowskie koszykarki, z czego szósty w ostatnich

siedmiu sezonach.

Gorzowskie ,,sreberka’’ już z medalami w całej okazałości
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A tutaj nasze dziewczęta, przypominamy, z Pucharem Polski
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